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Kohila Sipsiku

lasteaia juurdeehitis

vaadati üle.

Lk 2

Vanaema päästis

jõkke kukkunud

lapselapse.

Lk 2

Märjamaa Pillerpalli

lasteaed saab uue

välisilme. Lk 3

Tiia Truu

Vigala jõel, Vana-Vigala

pargi lõpus, saab taas

näha sarnast loodusimet,

mis seal oli viis aastat

tagasi – ümmargust

jääratast.

Jääratast on kerge üles leida,
sest kohale juhatab läbi par-
gi viiv jäljerada, mis tähen-
dab, et uudistajaid on käinud.
Eile hommikul oli 15 kraadi
külma ja vaba vett jääratta
ega kaldaäärse jää vahel
enam ei olnud. Seepärast sei-
siski ta paigal, ent oli näha,
et ümber ratta oli kohati jää
väga õhuke ja Hiieoru poolt
küljest jõgi hoopis lahti. Ka
oli märgatav, kuidas jääratas
aegapidi oli laiust juurde võt-
nud ja mõnevõrra ovaalse-
maks muutunud.

 „Viis aastat tagasi jaanua-
rikuus oli see Vigala rahva
jaoks tõeline loodusime.
Tookord oli ratas ümmar-
gusem ja liikus veepinnal.
Praegune tundub olevat pik-
likum,“ mäletab Vigala ela-
nik, Vana-Vigala raamatu-
kogu juhataja Mare Üle-
maante, kes koos abikaasa
Antsuga oli huvitavat loodus-
nähtust pildistama tulnud.

 Jääratas on taas nagu eel-
miselgi korral Hiieoru suud-
mes. Hiie oja mööda tuleb
jõkke vett ning jõgi ise teeb
sealsamas pargi taga külla-
ltki järsu käänaku. On teada,
et Vigala jões on palju alli-
kaid ja salapäraseid keerise-
kohti, kus vesi otsekui kalda
ääre alla kaob või kusagil liht-
salt pöörleb.

  Kui tuli külm ja jõele tek-
kis jää, moodustus jõele taas
rattakujuline jäämass, mis
tasapisi suurenes ja pöörlema
hakkas.

  „See on üks huvitav paik.
Kui uue aasta algul seal jalu-
tasin, panin tähele, kuidas
lumelobjakas ja tekkiv jää-
kirme kohapeal vees tuure

teevad. Laupäeval läksime
koos Aare Vlassoviga loo-
dusimet vaatama, sest koha-
likud elanikud rääkisid taas
jäärattast jõel. Ratta serval
oli väike plastmassämber ja
Aare võttis mobiiliga aega:
ühe pöörde tegemiseks kulus
täpselt 11 minutit ja 51
sekundit,“ rääkis Vigala ela-
nik Herta Soon.

Jääratas on suurenenud ja servadest kaldajääga kokku läinud.
ARVO KULDKEPI foto

2004. aasta 20. jaanuari Nädalises on kirjutatud, et
Reemet Kasekamp mõõtis samas kohas oleva jäärat-
ta paksuseks 14 sentimeetrit ning täispöörde tegi see
seitsme minutiga.

Vigalas kordus viie aasta
tagune loodusime

    Ka Läti külavanema Arne
Maiste sõnul tegi jääratas
täispöörde 12 minutiga. Kui
temperatuur langes, kaane-
tus kogu jõepind ning jäära-
tas jäi aegamööda seisma.
Vigala inimesed arutlevad,
mis saab siis, kui peaks uues-
ti sula tulema. Kas siis hak-
kab ratas jälle pöörlema?

Seda, et riik oleme

meie kõik, on raske

uskuda. Lk 4

Kuusevarast ootab

tabamisel 18 000

krooni trahvi. Lk 5

Mis jäi meelde

eelmisest ja

mida ootate uuelt

aastalt?

Lk 6 ja 7

Valtu kahe väärika

kultuuriasutuse

tegemistest ja

ühisest tähtpäevast.

Lk 11

Kuuluta Nädalises! Tel 489 2130,

        kuulutused@nadaline.ee

Sul on
• midagi üle,
• midagi puudu,
• midagi kadunud?
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LÜHIDALT

Teet Teder

Kohila Sipsiku lasteaia ehi-
tus on valmis. 23. detsembril
esitati ehitis tervisekaitsea-
metile ja päästeametile üle-
vaatuseks.

 Päris puhtalt moodullaste-
aed tervisekaitse ja pääste-
ameti ülevaatust ei läbinud.
Arvestades ehituse kiirust, on
see aga järelevalveametnike
sõnul loomulik.

  Tervisekaitseamet nõudis
lasteaia uue osa akendele fik-
saatoreid, et ruume tuuluta-
des aken ristseliti lahti ei
lööks. Ka ei rahuldanud ter-
visekaitseametit akende va-
hel kasutatud viimistlus-
materjal ja selle paigaldus.
Kuna aga sertifikaadi järgi
vastab see materjal nõuetele,
siis peab ehitaja parandama
vaid paigaldusvead. Tervise-
kaitseameti nõudel peab ehi-
taja lahendama ka lahtiste
juhtmete probleemi ja kõrval-
dama põrandadefektid. Põ-
randakatte materjali alla on
paigaldusel jäänud rämpsu ja
ülevaatajale hakkas see sil-
ma kui koht, mis kiiresti läbi
kulub ja võib mürgeldavat
last vigastada.

Veel ei rahuldanud tervise-
kaitseameti töötajat venti-
latsioonidokumentatsioon,
millelt puudusid originaalall-
kirjad. Ka oli puudu vee-

analüüs.
 Tuleohutusspetsialist lei-

dis küll samuti mõned vead,
aga need likvideeriti kohe ja
ettekirjutisi ei tehtud.

 Kogu ehitusel on lähtutud
minimaalsest soojusjuhtivu-
sest. Sellega on Kohila valla
ehitusnõuniku Priidik Saare
sõnul niivõrd hästi toime tul-
dud, et tema arvates enam
energiakulusid allapoole viia
ei saagi.

 Kuna igas ruumis polnud
normidele vastavat valgus-
tust, paigaldati juurdeehi-
tisele valgustunnelitega katu-
seaknad. Ka see hoiab ener-
giakulusid kokku, sest kunst-
liku lisavalguse kasutamise
vajadus on tänu sellele väik-

sem.
 Sipsiku lasteaia moodulele-

mentidest juurdeehitus algas
septembris. Jäänud on veel
vaid ruumid möbleerida ja
likvideerida pisivead. Lapsed
peaksid uutesse ruumidesse
pääsema veebruaris.

   Kuigi ehitaja oli planeeri-
nud ülevaatusele osalema
vaid tervisekaitseameti ja
päästeameti, tulid ring-
käigule ka vallaametnikud.
Neis tekitas imestust laste-
aeda paigaldatud massaazi-
dušš, mida seadus otseselt
ette ei näe. Ka tekitas küsi-
musi varuväljapääs, mis et-
tekirjutuste kohaselt ei tohi
kinni olla, kuid millest lapsed
igal ajal välja võivad saada.

Kohila Sipsiku lasteaia
juurdeehitis vaadati üle

Õnnetus juhtus 28. detsembri
südapäeval. Hiljuti nelja-
aastaseks saanud poiss oli
jõeäärses talus koos vana-
emaga õues ning soovis siis,
et vanaema talle keldrist por-
gandit tooks. Kaasa minna ta
ei tahtnud, sest tore mäng oli
pooleli – poisipõnn togis maja
juures õuel külmunud pori-
loikudel jääd puruks. Paistis,
et lapse tähelepanu köitis
vaid käsilolev mäng, ning va-
naema põikas korraks samas
lähedal olevasse keldrisse.

 Vaid hetke pärast juba ta-
gasi olles nägi ta, et laps jook-
seb naerdes laugjast jõekal-
dast alla. Vanaema tormas
talle järele ja hüüdis, et poiss
kohe tagasi pöörduks, kuid
juba oli laps jääl, mis ligi
meetrilaiuselt kalda ääres
jõeveele oli tekkinud. Laps oli
paraku viie-kuue meetri võr-
ra vanaemast ees. Jõe ääres
haukus ka koer, kes võis olla
ajendiks, et laps äkitselt õuel
oma köitva mängu pooleli jät-
tis ja jõe äärde läks.

     „Äärest umbes 50 senti-

meetrit oli jää nii tugev, et see
last algul kandis, aga siis
murdus,“ meenutab vanaema,
kellel ei lähe meelest vaa-
tepilt väikestest sõrmedest,
mis klammerdusid murduva
jääserva külge, ja vee alla
kaduvast peanupust. „Sain
tal veel pükstest kinni,“ rää-
gib rinnuni jääkülma vette
hüpanud vanaema. “Tundsin,
et mu jalad puudutasid veel
natuke põhja – olen 160sen-
timeetrine. Sealt edasi läheb
jõgi järsult sügavaks. Praegu
on vesi kõrge ka ja vool kiire.“
Nii lapsele kui ka vanainime-
sele oli see tõenäoliselt veel
viimane hetk, et jäistest vee-
voogudest kuidagi pääseda.

Poisike näis jõest välja tõm-
mates elutuna. Vanaema
kallutas teda, et vesi välja va-
juks, pühkis lapse näo nina
ette takerdunud prahist puh-
taks. “Puhusin talle, nii nagu
jõudsin, paar korda sooja õh-
ku sisse – ta hakkas hinga-
ma ja siis õnneks juba valjusti
nutma ja karjuma. Kuulsin
seda ja süda oli rahul, et siis

74aastane vanaema päästis jõkke
kukkunud lapselapse

Maire Kõrver

Vigalas Tiduvere külas päästis 74aastane vanaema

jõest nelja-aastase lapselapse. Laps on juba haiglast

välja saanud ja mõlemad on terved.

on tal eluvaim ikka sees,“ kir-
jeldab vanaema, kes jõudis
lapse jõest veel hulk maad
eemale tarida, kuid siis üht-
äkki tundis eakas naine, et
jõud hakkab raugema. “Lii-
kusin raskelt nagu vati sees,“
meenutab ta. Ta hüüdis veest
päästetud poisi kaheksa-aas-
tast vanemat venda, kes tuli
majast mobiiltelefoni ja Sal-
vo-kelguga, et edasi tegutse-
da. Uppumast päästetud poi-
sike ise oli pärast öelnud, et
krokodill tõmbas ta vette.

„Tänu Märjamaa meedi-
kutele sai laps kiiresti profes-
sionaalset abi,“ märgib vap-
ralt tegutsenud vanaema, kes
üleelatud šokist pole siiani
päriselt toibunud – öösiti aina
kangastuvad pildid lapsega
juhtunust. „Mu vend uppus
kuueaastaselt ja mu vanaisa,
kui ta oli alla neljakümnene -
läks talvel jõe pealt jääaugust
loomadele vett tooma,“ mee-
nutab naine. “Vigalas on jõgi
allikate, haua- ja keerisekoh-
tadega,“ teab ta. Kunagi ai-
tas ta paadiga jõel olnud ja
veekeerisesse sattunud
meest, kellele ta jõudis viima-
sel hetkel köie visata. Vane-
mad kohalikud mäletavad, et
Vigalas on jõkke uppunud 14
inimest.

Märjamaa
ettevõtjad
toetasid hüljatud
koeri

Märjamaa Ettevõtjate
Piirkondliku Ühenduse
(MEPÜ) liikmetelt
kogunes 1000 krooni
raha-annetusi, mille eest
osteti koera- ja kassitoitu
ning koertele mõned
kaelarihmad. MEPÜ
juhatuse liige Natalja
Lüllmaa viis annetused 30.
detsembril Pärnu kodu-
tute loomade varjupaigale,
kus need tänuga vastu
võeti.
  „Loomade varjupaika
sattusin üldse esimest
korda ja pilt, mis seal
avanes, oli kurb – loomade
olukord on üsna kehv,“
sõnas Natalja Lüllmaa.
“Koertel pole jooksuruu-
mi, nad on keti otsas, kuid
pidi olema palju lapsi, kes
soovivad varjupaiga
koertega jalutamas käia.
Varjupaiga loomadele
oleks suur abi sellestki,
kui keegi seal kohal käiks
ja nendega suhtleks või
jalutama viiks. Eriti talvel
läheb tarvis vanu tekke.“
    MEPÜ esindaja viis
Pärnusse ka ühe
MEPÜsse mittekuuluva
eraisiku annetatud
kasutatud tekid-padjad.

Maire Kõrver

Äärest umbes 50 sentimeetrit oli jää nii tugev, et see last algul
kandis, aga siis murdus.                ARVO KULDKEPI foto

 ARVO KULDKEPI foto

SIIM SOLMANI foto

Ehitusnõunik Priidik Saar (keskel) arutamas päästeameti ja
tervisekaitse esindajatega ülevaatusel esinenud kitsaskohta-
de lahenduse üle.

Rapla haiglas algas uus beebiaasta

Katrin Helend-Aaviku

Selle aasta esimene beebi sündis Rapla haiglas 5. jaanua-
ri hommikul kell 9.25 Nädalise projektijuhi Jürgen Posti
peresse. Pisike tüdruk tuli ilmale keisrilõikega ja kaalus
2,690 kg. Väsinud, aga õnnelik ema Birgit ütles, et ka nime-
valik on tehtud ja pere esiklaps saab nimeks Kärt.
   Rapla haigla sünnitusosakonna ämmaemand Reena Ros-
tin ütles, et mingeid erilisi traditsioone ei ole neil välja
kujunenud, kuidas aasta esimesi titasid ja nende vanemaid
meeles pidada. „Eks see on juba iseenesest suur au olla
aasta esimene maakonnahaiglas sündinud beebi,“ sõnas
Rostin ja soovis väikesele tüdrukule jõudsat kosumist.
   Sama päeva lõunaks oli Rapla haiglas ilmavalgust
näinud juba ka selle aasta teine beebi – seekord poiss.

Märjamaa jäi
hambaarstita

Märjamaa hambaarstide
hea maine on aastaküm-
neid siia kokku toonud
patsiente lähedalt ja
kaugelt. Uuest aastast
pole endises hambaravi-
mekas enam ühtki
hambaravilat. 1. jaanuarist
on suletud ka 1993.
aastast Märjamaal Pargi
tänaval tegutsenud OÜ
Maimar Dental hamba-
ravila.
    Maimar Dentali hamba-
ravikabineti automaatvas-
tajast kuuleb helistaja
nappi sõnumit: 1. jaanua-
rist 2009 hambaravikabi-
net suletud. Sama info
avaldas Märjamaa valla
lehes ka Maimar Dentalis
veel viimasena ametis
olnud hambaarst Mare
Tomson, tänades patsiente
senise hea koostöö eest.
   Märjamaa kauaaegsed
hambatohtrid – Mare
Tomson alustas 1968,
tema staazikas koos-
tööpartner, kolm aastat
tagasi loobunud Maire
Schotter 1964. aastal –
töötasid veel pensioniealis-
tena. Proteesitöid on
teinud veelgi staazikamad
töötajad Agnes Lehesalu ja
Urve Palu. 2008. aasta
aprillis jäi Maimar Denta-
list pensionile dr Tomsoni
abiline Helle Heinaste.
   „Ka Vigalast, Kullamaalt,
Raplast ja mujalt tuldi
meile hambaravile,“
meenutas kauaaegne
hambaarst Maire Schotter.
Maimar Dental oli menu-
kas ka selle poolest, et
võrreldes mujal astro-
noomiliseks tõusnud
hindadega püüti hindu
hoida patsientidele
taskukohasena.

Maire Kõrver

Ema Birgit koos vastsündinud Kärdiga.
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Heli Talinurm

Novembri teises pooles algas
Märjamaa lasteaias Piller-
pall remont, mille käigus
hanke võitnud Mivo Ehitus
OÜ vahetas neljal rühmaru-
umil aknad, paigaldas lisa-
soojustuse ja vahetas välis-
uksed.

 Märjamaa valla ehitus-
spetsialist Indrek Karotamm
täpsustas, et maja sees te-
hakse töid vaid nii palju, kui
akende vahetamisega vajalik
on: paigaldatakse uued akna-
lauad, pahteldatakse-lihvi-
takse aknapaled ja värvitak-
se akendega seinad. Tegema-
ta jääb kahe rühmaruumi re-
mont (muusikakoolipoolses
otsas lasteaia katlamaja
pool), sest nende jaoks hetkel
raha ei jätku. Need ruumid on
kavas remontida alanud aas-
tal.

Haridus- ja teadusminis-
teerium eraldas juba paar
aastat tagasi Pillerpallile
projekteerimiseks ja reno-
veerimiseks 1,9 miljonit kroo-
ni ning sellest pool kulus kogu
lasteaia hoone rekonstrueeri-
misprojekti tegemiseks,
uuringuteks ja projekteeri-
mise järelevalvele ning teine

Märjamaa Pillerpalli lasteaed saab uue välisilme

pool summast nelja rühma-
ruumi remondiks. Hoone re-
konstrueerimisprojekti tegi
ASi Sweco Projekt Narva os-
akond.

  Et hoone ei oleks nii ühevär-
viline, valiti pooltele rühma-
ruumidele uueks katteks
hele, kreemjas ja teisele poo-
lele savipunane seinapaneel.
Kreemjas ja savipunane rüh-
maruum vahelduvad kor-
damööda.

„Projekteerimise saime ül-
latavalt soodsalt, mistõttu
tuli kiiresti leida lahendus
ülejäänud 950 000 kasu-
tamise osas. Fassaadi kalla-
le minek ning akende vahetus
sai ette võetud ka seetõttu, et
hoonel on päästeameti ette-
kirjutus rühmaruumidest hä-
daväljapääsu puudumise
kohta. Uued aknad võimalda-
vad lastel tuleohu korral neid
kasutada hädaväljapää-

sudena,“ selgitas ehitusspet-
sialist Indrek Karotamm.

Praeguseks on enamik ka-
vandatud töid lõpetatud, on
jäänud veel mõne akna ümb-
ruse viimistlemine majas
sees.

Ehitajad toimetavad maja
ümber veel jaanuaris, kuid töö
saab lõplikult tehtud soojade
ilmade saabumisel, kui
vaegtööna viimistletakse
välisseinapaneelide vuugid.

Remondi käigus vahetati Märjamaa Pillerpalli lasteaia neljal rühmaruumil aknad, paigaldati

lisasoojustus ja vahetati välisuksed.         HELI TALINURME foto

Kogu Kohila veemajanduspro-
jekt maksab 180,6 miljonit
krooni: 37,8 miljoni suuruse
omafinantseeringu katavad
Kohila Maja OÜ ja Kohila
vald, kumbki 18,9 miljoniga.

 Kohila vallavanem Hillar
Kalmet selgitas, et nii vallal
kui ka 100 protsenti valla
omanduses oleval Kohila
Maja OÜ-l on plaanis projek-
ti finantseerimiseks laenu
võtta. „Väga kriitiline olu-
kord ei ole. Kui pangad laenu
annavad, siis peaksime ole-
ma võimelised laenudega ka
toime tulema,“ ütles Kalmet,
kes lisas, et kokkuvõttes pole
37,8 miljonit vallale siiski
mitte väike omafinantsee-
ring.

 Sellele vaatamata on valla-
vanemal raha eraldamise ot-
suse üle hea meel: „See on
kaua oodatud ja pikalt ette
valmistatud projekt. Ühtse
vee- ja kanalisatsioonisüstee-
mi rajamisega säästame
elukeskkonda ja parandame
kõigi elanike elukvaliteeti.“

 Kokku puudutab veemajan-
dusprojekt enam kui 2000 in-
imest Kohila alevis, Masti ja
Pukamäe külas. Torusid ehi-
tatakse või rekonstrueeri-

Kohila vald saab miljoneid kroone
ühisveevärgi ja kanalisatsiooni
ehituseks

Politsei uurib autopõlenguga seotud sündmust süütamise

paragrahvi alusel.                                  ARVO KULDKEPI foto

Teet Teder

Aasta vahetudes on õnnetu-
sed ülemeelikust meeleolust
või tähelepanematusest tin-
gituna kerged tulema. Pääs-
teameti hinnangul põhjusta-
vad aastavahetusel kõige
sagedamini tuleõnnetusi pü-
rotehnilised tooted, eriti ra-
ketid. Kasutatavad raketid
eeldavad tähelepanelikkust,
ettevaatlikkust ning kõrgen-
datud ohutaju.

 Möödunud aastatel on ol-
nud juhtumeid, kus rakett
lendab läbi aknaklaaside tup-
pa, vigastab inimesi ning te-
kitab tulekahju. Ka rõdudele
on raketid sattunud ning
süüdanud rõdu piirded.

Süüdi oli neil juhtudel vales-
ti suunatud rakett, mis pä-
rast süütamist suunda muu-
tes põhjustas õnnetuse. Sel
aastavahetusel pürotehni-
listest toodetest põhjustatud
õnnetusi Rapla maakonnas ei
registreeritud. Siiski ei möö-
dunud aastavahetus õnne-
tuste ja õigusrikkumisteta.

 Kokku registreeriti 31. det-
sembrist eilseni Rapla polit-
seijaoskonnas 83 väärtegu,
neist 72 olid liiklusalased rik-
kumised, sh tabati 9 alkoholi-
joobes juhti ja kolm kiiru-
seületajat.

 Rapla haigla kiirabi- ja vas-
tuvõtuosakonna juhataja
Aavo Pruusi sõnul kiirabis
midagi märkimisväärset
aastavahetusel ei juhtunud.
Enamasti oli tegu vaid purja-
kil noorte kaklustega. Võrrel-
des eelmise aastaga, oli aga
seekord tööd rohkem. Mullu
oli Pruusi sõnul vaid üks juh-
tum.

Sündmusi: 1. jaanuar

Kell 3 varahommikul lõi 17-
aastane noormees Raplas
Kooli tänaval 16-aastast noor-
meest rusikaga pea piirkon-
da, põhjustades füüsilist

valu.
Kell 10.18 said päästjad

kutse Märjamaa valda Sipa
külla, kus mõisa tiigis oli up-
punud inimene. Päästjad tõid
uppunu tiigist välja. Juhtunu
põhjusi selgitatakse, lahangu
vastuseid on oodata mõne
nädala jooksul.

Kell 10.32 teatati tule-
kahjust Kehtna vallas Sauna-
külas, kus jahimajas põles
saun. Elektririkkest tekkinud
tulekahjus hävisid sauna leili-
ruum ja eesruum, tulekahjus-
tusi sai ka üks teise korruse
tuba. Maja teised ruumid said
kuuma- ja tahmakahjustusi.
Tulekahju ajal inimesi majas
ei olnud. Tulekahjust andis
märku majas käivitunud tule-
kahjusignalisatsioon, mis
andis häire turvafirmasse.

3. jaanuar

Kell 19.17 teatati tulekahjust
Kehtna vallas Koogiste külas,
kus elumajas põles sauna lagi
ja sein. Majaelanikud kustut-
asid suuremad leegid enne
päästjate saabumist pulber-
kustutiga. Päästjad kustuta-
sid põlengu lõplikult ning
avasid tulekollete leidmiseks
osaliselt vaheseina ja lage.
Tuli sai alguse ehitusveast –
ühekordsest metallseinaga
korstnast, millele puitosad
olid väga lähedale ehitatud.

Kell 23.39 põles Rapla val-
las Alu alevikus mahajäetud
sõiduauto.

Kell 3.15 teatati Raplas
Mahlamäe tänaval viiekor-
ruselise maja otsaseina juu-
res põlevast sõiduautost.
Osaliselt oli tuld võtnud ka
maja otsaseina soojustus.
Sõiduauto hävis tules täieli-
kult. Inimesed tulekahjus
kannatada ei saanud. Lääne
ringkonnaprokuratuuri pres-
sinõuniku Külli Kivioja sõnul
on alustatud kriminaalme-
netlust süütamise paragrah-
vi järgi.

Aastavahetuse
vähem pidulik pool

ARVO KULDKEPI foto

takse kokku üle 36 kilomeetri,
projekti käigus ehitatakse
uus reoveepuhasti, renovee-
ritakse või rajatakse 15 reo-
veepumplat ja neli komplek-
ti puurkaev-pumplaid.

 Kohila Maja OÜ juhi Rein
Langeprooni sõnul käivad
praegu hangete ettevalmis-
tused, kaevetöödega jõutakse
algust teha kõige varem 2009.
aasta lõpus. Vallavanem
Hillar Kalmet lisas, et pea-
misteks tööaastateks kujune-
vad siiski 2010 ja 2011, hilje-
malt viimatimainitud aasta
detsembriks peaks ühis-
veevärk ja kanalisatsioon ka
valmima.

 Tänase seisuga on projek-
tipiirkonna elanikest ühis-
veevärgiga juba varustatud
59 protsenti ehk 3878 ja
ühiskanalisatsiooniga 39
protsenti ehk 1500 inimest.

Eeva Kumberg, Heli Talinurm

Sihtasutuse Keskkonnainvesteeringute Keskus ot-
susega eraldati 23. detsembril Euroopa Liidu Ühte-
kuuluvusfondist osaühingule Kohila Maja ühisveevär-
gi ja kanalisatsiooni ehitustööde finantseerimiseks
142,8 miljonit krooni.

Kohila Pargi puurkaevu

pumpla täna.

Projekti käigus ehitatakse

uus reoveepuhasti, renovee-

ritakse või rajatakse 15 reo-

veepumplat ja neli komplekti

puurkaev-pumplaid.
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Mida ootate uuelt

aastalt?

Ille, lasteaiaõpetaja:

Läksin kõrgkooli õppima

ja loodan, et uuel aastal

mul õpingutega kõik hästi

läheb.

Asta, raamatupidaja:

Kui aasta jooksul auto-

kooli saaksin mindud, siis

oleks mul uus aasta korda

läinud.

Anti, autojuht: Et kõigil

ikka tööd ja leiba jaguks!

Taimi, Rootsis õmbleja:

Paremat tööd ja et selle

kõrvalt oleks aega ka

perega koos olla.

Eino, endine tisler: Mis

seal oodata! Selge see, et

meie elu läheb allamäge.

Tuleb leppida ja püüda

raudselt vastu pidada, et

taas edasi minna!

Johannes, õpib täiskas-

vanute gümnaasiumis:

Et majanduslangus

peatuks ja mul endal ja

maailmas oleks rohkem

õnne ja rahu.

Küsis Maire Kõrver

Pildistas Arvo Kuldkepp

ARVAMUS

KÜSITLUSNÄDALISE JUHTKIRI

112 vastajat
www.nadaline.ee

Mis on õnn?

ONLINE KÜSITLUS

45%

38%

10%
4%

3%
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Eugen Veges

Aastavahetus oli eriline. Eba-
kindlus tuleviku ees varjutas
paljude jõulurahu ja aastava-
hetuse sära. Varasemate
aastavahetuste optimismist
oli saanud hirm. Ainult pea-
minister paistab endiselt ole-
vat seisukohal, et ühiskond ei
ole kriisis. Seda, et moraali-
tus tähendab kriisi, ta endale
ei teadvusta. Eesti on juba
mõnda aega olnud kriisis,
väga suures moraalikriisis.

Riigieelarve kasvatamise
tuhinas on langevaid ten-
dentse veelgi võimendatud.
Ettevõtlus on muudetud veel-
gi haavatavamaks. Saamatu-
sel riigi juhtimises on rasked
tagajärjed – ühiskonna vae-
sustumine süveneb. Tundub,
et võimul olijad ei mõista, et
riigitulu iga hinna eest kas-
vatamine annab soovitule
vastupidise tulemuse – riigi-
tulu langeb veelgi.

Riigitulu suurendamist ei
saa ju võtta matemaatilise
tehtena, kus ühe väärtuse
tõstmisel tõuseb alati ka
lõppsumma. Selleks, et riigi-
tulu kasv oleks positiivne,
tuleks ühe teguri (antud juhul
maksukoormus) tõstmise
kõrval tagada teiste stabiil-
sus. Maksukoormuse (sh lõi-
vude) tõstmisega ja toetuste
vähendamisega muutuvad
paraku võrrandi teised tegu-
rid. Negatiivsete tendentsi-
dega majan-
duses tuleb
leppida, kuid
neid ei tohiks
võimendada.

T ö ö t u s e
kasv võtab
üha suure-
maid pöör-
deid. Vaata-
mata elanike
tulude vähe-
n e m i s e l e ,
j ä t k a v a d
nende kohus-
tused kasva-
mist. Vähe oli neid, kes veel
aasta tagasi uskusid, et
toimetuleku langus saab ole-
ma nii drastiline. Tööturu-
ameti ja töötukassa prog-
nooside kohaselt suureneb
alanud aastal töö kaotanute
arv veel 70 000 inimese võr-
ra. Keegi ei garanteeri, et see
näitaja ei kujune veelgi suure-
maks.

Tendentsid muutuvad kii-
relt. Eriti veel siis, kui te-
hakse valesid otsuseid. Alles
mõni aeg tagasi tõusid töö-
tasud, pensionid ja toetused

enneolematul kiirusel. Nõud-
mistel ja ootustel ei paistnud
piire olevat. Nüüd on kõik
justkui vastupidi. Uus töö-
lepinguseadus ei leiagi enam
kriitikat, lepitakse väiksema
palganumbriga. Stabiilsus ja
rahu on taas hinnas.

Töötamine eeldab toimivat
tööjõuturgu. Viimane paistab
aga olevat halvatud. Iga
demokraatliku kogukonna
kohustuseks on kõikidele
inimväärse elu tagamine.
Tööjõuturult väljatõrjutule
seaduskeskkond seda paraku
ei taga, mis raskendab pika-
ajaliselt töötuna olnutel ra-
kendust leida. Eneseväärikus
saab siin määravaks. Selles,
et pikaajaline töötus kasvab,
ei kahtle prae-
gu vist keegi.

F i n a n t s -
raskustesse
sattunud riike
toetavad IMF,
IBRD või tei-
sed riigid, ent
raskustesse
sattunud ini-
mesel pole abi
kusagilt ooda-
ta. Isegi oma
riik on talle
selja pööra-
nud. Selle ase-
mel, et hammasrataste va-
hele jäänuid abistada, jätkab
riik nende teele takistuste
loomist. Tundub, et valitsejad
teevad kõik selleks, et ini-
meste toimetulekuvõimet
veelgi halvendada. Maksu-
koormuse (sh just varjatud
maksude) kasvul ei paistagi
lõppu tulevat.

Riiklike hüvede ja toetuste
vähendamise tingimustes
maksukoormuse tõstmist
võiks võrrelda haavale soola
raputamisega. Kesise sisse-
tulekuga elanike toimetulek
halveneb veelgi. Valitsejad ei

paista justkui
märkavatki,
et viimaste
arv on juba
praegu krii-
tiline.

Üle loomu-
liku kiirusega
k a s v a n u d
k o m m u -
naalkulud on
põhjustanud
paljude mak-
se j õue tuse .
K o m m u -
n a a l t e e n u -

seid pakkuvate firmade
hinnarünnakutele suudavad
vastu seista vaid vägevad.
Raskustesse sattunutel ei
paistagi muud võimalust ole-
vat kui kodust loobuda. Isegi
tervise putitamiseks vaja-
likke kulusid (visiiditasu,
transpordikulu, ravimite
maksumus) ei olda sageli
võimelised enam tasuma.
Seaduseandja heakskiidul on
oma ülbust hakanud näitama
ka prügifirmadest koosnev
kartell, surudes üha jõud-
samalt oma kombitsaid ini-

meste taskutesse. Jäät-
meseadusega loodud või-
malusi ei saa ju jätta kasu-
tamata.

Toimetulekus on üks väga
oluline põhitõde - kulud ei saa
olla tuludest suuremad.
Töökohtade vähenemise ja
elanikkonna vananemise
tingimustes paljude reaal-
tulu väheneb. Valitsejad on
sellega justkui leppinud. Nad
usuvad endiselt, et inim-
võimetel ei ole piire ja see usk
võimaldab neil rahvalt li-
saobrokit korjata. Sellega, et
riigikulusid tuleks veelgi
vähendada, ei taheta kuidagi
leppida. Nad polekski justkui
kuulnud, et hädas olijaid tu-
leb abistada, mitte piitsuta-

da. Abista-
mine eeldab
o h v r i m e e l -
sust.

Raske on
m õ i s t a
kaaslast, kes
sõimab näl-
jast selle eest,
et viimane
julgeb paluda
s u u t ä i t
leivapätsist.
Aga just seda
viimast need
i n i m e s e d

teevadki, kes nõuavad või-
mulolijate hüvitiste vä-
hendamist või külmutamist.
Riigikogulaste palga küsi-
musest on tehtud klounaad,
mille üle naeravad vaid
peaosalised ise. Kahju, et
selline klounaad toimub ajal,
mil toimetulekuraskustes
olijate arv ühiskonnas kas-
vab.

Oleme loonud ühiskonna,
kus abivajajaid ei märgata.
Ühiskonnakorraldus soosib
vaid tugevaid. Seda, et riik
oleme meie kõik, on raske us-
kuda. Tegemist näib olevat
sõnakõlksuga. Võimulolijate
otsuseid vaadates jääb mulje,
et riik on ainult valitutele –
neile, kes on koondunud rii-
gipiruka lähedusse. Ülejää-
nutele on jäetud vaid selle
küpsetamise rõõm.

Ainult näljane pidavat
mõistma teist näljast. Just
seetõttu tuleks panna va-
litsejad mõneks ajaks näl-
japajukile. Neile loodud pri-
vileegid ja mugavad tingi-
mused on neid niivõrd kur-
distanud, et ei kuulda isegi
vaesustuva rahva appikarjet.
Selles mõttes tundub Eesti
olevat unikaalne riik - siin
pole isegi saadikute enda
nõusoleku korral võimalik
saadikute hüvitisi vähenda-
da. Tavainimese rahakoti
tühjendamine on aga väga
lihtne.

Riik on kriisis, riik on väga
suures moraalikriisis. Selle
murdmine eeldab väärtus-
hinnangute muutmist. Muut-
kem siis uuel aastal suhtu-
mist nõrgematesse ja abiva-
jajatesse!

Seda, et riik oleme meie
kõik, on raske uskuda

Ainult

peaminister

paistab

endiselt olevat

seisukohal,

et ühiskond

ei ole

kriisis

Riik

on kriisis,

riik

on väga suures

moraalikriisis

* Kui inimese materiaalsed, sot-

siaalsed, moraalsed ja emot-

sionaalsed põhivajadused on

rahuldatud 45%

* Sisemine rahu, oskus õnnelik

olla 38%

* Palju raha 10%

* Hea/raudne tervis 4%

* Suur armastus 3%

Tõnis Tõnisson,

peatoimetaja

Uus aasta tuli lumega
sõnamulina saatel

Ei mäletagi, millal viimati Eestimaal talv oli. Nüüd
on – parajalt krõbe külm püsib juba mitmendat
päeva ja lund on ka pisut. Täpselt nii palju, et selle
üle rõõmus olla. Lõuna-Eestis on hanged muidugi
kõrgemad, aga tuhka sellest – Tallinnas Kadrioru
pargis ei olnud eile päeval jälle mitte valget kübetki

maas ja nii võib raplakas oma
piskuga täiesti rahul olla.
   Kõige muuga on, nagu ta on.
Aasta esimestel päevadel on
tigedust tekitanud peaministri
täiesti süüdimatu Eesti Päeva-
lehele räägitud jutt. Nukraks
tegi ka presidendi pöördumine:
seal oli kõik justkui õige, paraku
ei olnud nende õigete sõnade taga
sõnumit, mida tahtnuks uude
aastasse kaasa võtta. Paraku,
kahjuks.
   Teles kedrati vanu filme ja

korrati aastalõpuõhtu naljasaateid, millest mõni ei
olnud üldse naljakas. Naljategemine on nii tõsine töö,
et selle juurde labaseid inimesi ei tohiks lubada.
Riigitelevisioonis tohiksid nalja teha tõesti vaid need
koomikud, kellel intelligentsitest kindla peale tehtud.
   Selle eest särasid Eesti sportlased. Eelkõige loomu-
likult murdmaasuusatajad. Müts maha meeste ees –
suutsid mitme päeva kestel ilusaid hetki pakkuda.
Kusjuures erilist rõõmu teeb, et vanadele on järel-
kasvu tulemas.
   Ja loomulikult räägiti kõigis seltskondades, kus
kolm või rohkem inimest koos, majandusraskustest.
Esialgu ei paistnud see veel enamiku pidulaudadelt
välja. Karta on, et selle aasta lõppedes hakkab
paistma. Hää oleks, kui see ennustus ei täituks.
   Sihuke algus siis sellel 2009. aastal, mille saabu-
mise puhul ei julge keegi eriti täpselt ennustama
hakata, mida head või halba ta meie jaoks kaasa võis
tuua. Aga vahet ju pole. Tegelikult on nii, et ükski
uus aasta ei tule kehvem kui oli eelmine. See on
korduvalt järele proovitud tõde, mida tasub uskuda.
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On väga
hoolivaid inimesi

78aastane Rapla elanik

Läksin 30. detsembri hommi-
kupoolikul Raplas üle nn hol-
livuudi platsi. Seal oli libe ja
kukkusin. Minu juurde astus
noorem naine, küsis, kas ma
haiget sain ja aitas mu üles.

Ta võttis oma kätte minu
pakid, toetas mind ja saatis
Pargi tänava lõppu koduvära-
vasse, öeldes, et sellest ma-
jast on ta palju mööda käinud.

Tänan südamest seda abi-
valmis inimest ja soovin talle
kõike head.

Mõni aasta tagasi, kui libe-
daga kukkusin, astus noor
neiu minu kandekotist ja tor-
dist üle ja läks edasi. Inimesi
on ju igasuguseid.

Kiirabi ja arstide
oskuslik
tegutsemine
andsid tervise
tagasi

Endel Messek Valgust,

Vanamõisa külast

Õu oli 24. novembril hanges.
Lund rookides tundsin äkki,
et parem käsi ei tööta hästi –
justkui lumelabida vars oleks
katki läinud. Siis taipasin, et

Miks nii?

Juuru elanik

Ühel vana aasta päeval sõit-
sin Juurust Raplasse paki
järele, mis oli saabunud Car-
go bussiga. Suur oli minu ül-
latus, kui Rapla bussijaamas
oli sellel uksel silt: lõuna kel-
la 10st 13ni.

Olin ebameeldivalt üllatu-
nud – miks nii? On varemgi
juhtunud, et alati ei saa kohe
saadetist kätte, aga nii pik-
ka aega polnud mõtet ka Rap-
las oodata. Juurust Raplasse
on 15 kilomeetrit, sel päeval
tuli paki pärast kaks korda
Rapla vahet sõita.

Kurjategija või
jäätmeveo
ohver?

August Viin

See küsimus tekkis, kui luge-
sin 16. detsembri 2008 Nä-
dalisest olmejäätmete vedu
käsitlevaid kirjutisi. Kohe
tekkis soov, et Kohila rahvas
levitaks allkirjade kogumist
kogu maakonnas.

Meenusid ka hiljuti nähtud

kaks pärast suurpuhastust
võpsikusse siginenud prahi-
hunnikut. Mis seal oli? See,
mida ei tohi kodus olevasse
olmejäätmete konteinerisse
panna.

Küsimusele, kuidas ikkagi
eraldada metsareostajad
teistest, on lihtne vastus: sel-
leks on korrakaitseorganid.
Igaüks võib neile abiks olla.
Nagu näha, ei aita ülekohtu-
selt võetud raha meie loodust
reostajate eest kaitsta.

Keegi ei ole öelnud, et tal ol-
mejäätmeid üldse ei teki, vaid
seda, et tekib nõutust palju
vähem. Nüüdisajal on võima-
tu jäätmeteta elada. Isegi eri-
lisel loodusesäästjal tekib
jäätmeid. Tegelikku jäätme-
te hulka teab igaüks ja on
äravedamise eest nõus maks-
ma ainult niisugust õiglast
hinda, mis vastab (olme)jäät-
mete hulgale.

Nõukogude võimu ajal käi-
sid paljud asjad küll nii nagu
meie prügiveoseadus praegu
ette näeb, nn kollektiivne võrd-
sus ja vastutus. See kord
peab jääma minevikku ja sel-
leks on vaja kogu elanikkon-
na osavõttu!

Ei usu, et eestlane oma indi-
vidualistlikkusest on ühise
prügikasti vastu. Põhjus on
hoopis selles, et uue suure
konteineri ostmine läheb juba
konteineri omajatele topelt
maksma.

Tühjendamise eest tuleb ik-
ka nii maksta nagu kodusole-
va väikese konteineri eest.

Rubriiki toimetab TIIA  TRUU, tel 489 2139.

Avaldatud seisukohad ei pruugi ühtida toimetuse omadega.
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KIRJUTAVAD, HELISTAVAD, RÄÄGIVAD, MEILIVAD

käsi on absoluutselt jõuetu.
Läksin tuppa, aga siis sel-

gus, et olin kaotanud ka kõ-
nevõime. Kutsuti kiirabi.
Märjamaa kiirabi oli Rapla
poole teel, aga nad võtsid ka
minu kaasa. Raske oli kiirabi-
brigaadil ja mu tütrel mind,
ligi sajakilost meest, läbi sü-
gava lume mitukümmend
meetrit autosse kanda.

Tänan sel päeval tööl olnud
Märjamaa kiirabibrigaadi,
autojuhti ning Silvi Hillepit
ja Hilja Vakkerit.

Rapla haiglas aitasid mind
elule tagasi närviarst Iivi Kin-
gisepp ja sealne personal.
Rapla haiga töötajate tähele-
panelikkus ja meeldiv teenin-
damine on väärt lugupida-
mist.

Tänaseks olen terve, õigus-
tega inimene, kes suudab tere-
kätt suruda ja võib täiesti
normaalselt kõnelda.

Mõnele lisandub veel prügi
tülikas vedamine ühest täna-
va otsast teise. Külades, kus
pered asuvad üksteisest
kahe-, kolmesaja meetri kau-
gusel, tuleks juba viie-kuue
pere ühiskasti puhul vantsi-
da prügiga kilomeeter või roh-
kemgi. Ühiskonteiner on ka-
sulik ainult prügivedajale, ei
pea iga maja ees peatuma.

Seaduse parandamiseks ei
ole põhjus ainult õhu vedami-
se eest maksmises, vaid eriti
selles, et õiglus peab olema.
Praegu on prügivedajale an-
tud kõik õigused, aga prügi-
omanikule vastuvaidlemist
keelav süüdimõistetu seisus.

Heino Laiapea

Juuru vallas Härgla külas va-
rastati 22. detsembri hom-
mikupoolikul võrkaiaga piira-
tud metsaalalt kuusk. Oma-
nik saatis samal õhtul meili
teel politseile juhtunu kohta
avalduse. „Kuusk oli meetri
kõrguselt maha saetud,“ üt-
les varguse avastanud metsa-
omanik Ardi Soovik. „Kevadel
ehitasin metsale ulukite tõr-
jeks aia ümber. Sisse oli tul-
dud väravast ja kuusk ära vii-
dud. See on võõrale territoo-
riumile tungimine.“

Kuigi ka varasematel aasta-
tel on samast kohast det-
sembris kuuski varastatud,
polnud omanik varem sellest
politseile teatanud. „Ega ma
ka seekord ei looda, et varas
kätte saadakse. Vahest on tu-
levikus abi sellest, kui kirju-
tatakse, mis on sellise teo
eest võimalikud karistused,“
rääkis Ardi Soovik, kes on ka
Juuru Metsaühingu esimees.
Ta hindas 15aastases noo-
rendikus kasvanud kuuse var-
gusega tekitatud kahju 500
kroonile.

Kuusevarguste pärast nal-
jalt keegi politseid tüütama
ei hakka. Nii on Raplamaal
politseile laekunud detsemb-
ris vaid üks avaldus kuuse-

varguse kohta Juuru vallast.
Rapla ja Paide politseijaos-
konna pressiesindaja Ülle
Laas ütles, et sellistel juhtu-
del võib süütegu menetleda
kahe karistusseadustikus
(KarS) ette nähtud koosseisu
järgi. Teo kvalifikatsioon ole-
neb asja ehk varastatud kuu-
se maksumusest. „Karistus-
seadustiku § 199 järgi võõra
vallasasja äravõtmise puhul
selle ebaseadusliku omas-
tamise eesmärgil näeb sea-
dusandja ette rahalise karis-
tuse või kuni kolmeaastase
vangistuse,“ tsiteeris Ülle
Laas seadusetähte.

„Või karistusseadustiku §
218 lg 1 järgi varavastane
süütegu väheväärtusliku asja
vastu. Väheväärtuslikuks
asjaks või väheoluliseks vara-
liseks õiguseks nimetatakse
asja või õigust, mille rahaline
väärtus ei ületa kahteküm-
mend miinimumpäevamäära
(praegu 1200 krooni). Ka-
ristuseks on rahatrahv kuni
18 000 krooni või arest. Raha-
trahvi määrab kohus või koh-
tuväline menetleja (politsei).
Aresti, rahalise karistuse või
vangistuse määrab kohus.”

Keskkonnainspektsiooni
Raplamaa büroo inspektori
Andro Rooste sõnul ei ole ins-
pektsioon Härgla küla kuuse-

varguse kohta teadet saanud.
„Keskkonnale selle teoga kah-
ju ei tekitatud. Ühe väärteo
eest mitut karistust ei määra-
ta. Kui politsei juba asjaga
tegeleb, siis meie ei pea sek-
kuma,“ lisas inspektor. Kui

Kuusevarga kätetöö 22. detsembril Härgla külas.
ARDI SOOVIKU foto

Kuusevarast ootab tabamisel 18 000 krooni trahvi

kuuseraiumise oleks avas-
tanud keskkonnainspektsioo-
ni inspektorid, oleks nende
kohustus olnud teavitada
väärteost omanikku ja polit-
seid.

MÕELDES EDASI

Margus Mikomägi

Otsa lootmaks, et äkki aja-
kirjanduse peavoolu lehed
loobuvad tele- ja raadiosaa-
dete ümberjutustamisest
ja kõmu-uudiste müümi-
sest eestikeelse ja -meelse
ajakirjanduse kasuks, tegi
lahti mees nimega Hans H.
Luik, kes aastalõpu Eks-
pressis füüri väljakäimise
lubaduse andis.

Ta kirjutab nii: „Päris-
ajakirjandus, mu silmatera
ja murelaps. Ideaalis käib
see nii. Keegi isik, ajakir-
janduse (ja mitte meele-
lahutuse) proff, kellel on
veel säilinud võime üllatu-
da, paneb kirja ühe loo. Ta
ei räägi sellest kõike, mida
teab, vaid pigem teab, mida
räägib. Loos on nii sõltuma-
tut mõtet, uurimise vaeva
kui ka intelligentset itsi-
tust.

Allikatega on tööd tehtud,
aga samuti on hoolega kaa-
lutud sõnaseadmist. Iga
paarikümne rea peale leia-
me ka kirjandusliku kujun-
di, mitte ainult nimesid ja
äriregistri väljavõtteid. Sel-
line on oivaline ajakirjan-
dus. Selline ajakirjandus
teenib tõde ja selle kaudu
ühiskonda.“

Mulle meeldib siinjuures
just see, kuidas kunagi näi-
dendeid kirjutanud loten-
davas kampsunis poiss pole
rahameheks saades unus-
tanud ideaale. Hans on hul-
lult palju selle omanik,
mida Eesti meediaks nime-
tatakse, kõik räägivad, kui-
das ta oma ajakirjanike
töösse ei sekku, et laseb
sellel olla sõltumatu. Nüüd
mul tekib lootus, et äkki
mees nüüd ikkagi sula-
lollusi oma lehtedesse ei
luba, et laseb kirjutada ka
midagi sellist, mis tõeliselt
hea ja ei haise rahast.

Teise tähtsa märgi sel-
lest, et ajakirjandus peaks
muutuma taas arvestata-
vaks jõuks, andis Päevale-
he küsimustele vastanud
Tiit Hennoste. Ma arvan, et
ei eksi, kui ütlen, et see-
sama Hennoste on aruga
nõustanud Ekspressi selle
lehe esimestest hetkedest
peale, eks ta teisi Eesti leh-
ti, mõnesid ajakirjanikke
ka on õpetanud.

Ta räägib nii: „Leheoma-
nikud tahavad muidugi
kasu, aga ka seda saab mit-
meti teenida. Eesti meedia-
väljaanded on valinud ühe
tee – palju pappi ja kohe.

See pole Eestis muidugi
ainult meedias nii. See viib
odavate asjade loomiseni.
Ja odav on mäda. Odavalt
head kaupa ei saa. Odav
ajakirjandus on halb aja-
kirjandus. Näiteid on kerge
leida.

Kas või netiajakirjanduse
pealkirjad, mis on pidevalt
otsene vale, mis tähendab
omakorda, et inimest mee-
litatakse lugema valede
abil. Ja see on kõige jube-
dam. Kogu selles tsirkuses
on ajakirjanikud kergesti
manipuleeritavad ja po-
liitikud teevad seda nende-
ga kogu aeg.“

Ma olen kolm aastat
püüdnud kindlalt Näda-
lises kirjutada seda, mille
tunnustatud meediaeks-
pert võtab kokku nii: „Eesti
kultuur on kogu meie ole-
mise alus. Usku meil niikui-
nii pole ja kui meilt kultuur
ära võtta, siis meid ei ole.
Mälu võib mõnda aega kes-
ta, aga see kaob ka ühel
hetkel. Seega on meil vaja
oma põhja hoida, et see
kõik ära ei laguneks. Ja see
peab olema suunatud selle-
le, et meid ennast püsti hoi-
da. Mitte et me teeme seda
kellelegi teisele, kuskile
välismaale.“

Ma olen Rapla maakonna
ajakirjanik ja ma kirjutan
just selle maakonna lehes.
See tähendab, et ma pean
olema veel parem kui siis,
kui kirjutaksin New York
Timesis. Siin on mu kodu
ja see on vastutus. Vaat nii!

Kolmas rõõm on mul
aasta algul, mis eelnevaga
ühte jalga käib, ma nime-
taks seda Hando Runneli
mõttelaadi taastulemiseks
uues kvaliteedis. See ei ole
seotud vaid “Tähelaeva”
saates rahva ette astunud
kirjahärraga ja sellega, et
Runnel Maalehes uhke ar-
vamusloo üle pika aja aval-
das. Kas panite tähele ses
“Tähelaevas” musitseeri-
nud kaht noort, kes laulsid
Runneli tekste ja tegid seda
tänase tunnetusega? See
oli nagu ime. Nõnda ime, et
unustasin panna kirja nen-
de nimed. Aga ma usun, et
neist me veel kuuleme.

Ma Runneliga seoses kir-
jutan nüüd siia rea märk-
sõnu ja mõtteid, mis ehk
uuel aastal on uuesti au
sees: keeleline leidlikkus,
Juhan Liivi öeldu, et mu
erakond on Eesti keel, ko-
dumaal välismaalane ole-
mine, hõimutunne, lapsed
ja noored - omaette põlv-
kond, oma märksõnade,
aadete ja põhimõtetega,
täiskasvanuks saamine ja
olemine, kogu inimese
võimsus, mõtlemise jõud,
intuitsioon on ühe mõt-
lemise teenistuses. Intel-
lektuaalse andumuse täie-
lik olek, reaalelu kaitsev
kirjasõna...

Aasta algus on paljutõotav
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Tiivi Lepik, rahvatantsu
õpetaja Juuru vallast: Oli
töine aasta. Minu töö ja pü-
hendumine läks maakonna
tantsu- ja laulupeole, mille
raskuspunkt ja kulminat-
sioon oligi Juurus ja Mahtra
sõjaväljal.

   Teine hästi meeldejääv töö
oli Kuimetsas – maakonna
naisrahvatantsurühmade
zanripäev. Sealne põhiees-
märk oli koolitada, õppida ja
täpsustada 2009. aasta üld-
tantsupeo tantse.

 Ungaris käisin oma kahe
rahvatantsurühmaga rahvus-
vahelisel folkloorifestivalil.
Nõnda et mu positiivsed
emotsioonid on seotud eel-
kõige tööga.

 Ma loodan oma rühmadega
pääseda 2009. aastal üld-
tantsupeole. Konkurss sinna
on väga tihe, aga teeme tööd
ja lootus sureb viimasena.
(MM)

Evi Toomi, Härgla raama-
tukogu juhataja:  Härgla
naisteklubist sai seltsing
Keskpäevalill. Meelde jäi ja
hingevärina tekitas suvine
laulu- ja tantsupidu Mahtras
ning sellega seoses kohtu-
mised inimestega, kes elavad
küll mujal, kuid kelle juured
on siinkandis.

 Soovin, et vallarahva elu
läheks ikka ülesmäge ja
küünarnukitunnet oleks roh-
kem. Tähtis on, et kõik veak-
sid ühte vankrit. Hea oleks,
kui noored inimesed suudaks
omandada ja talletada va-
nemate inimeste kogemusi ja
tarkusi. Ja julgustan inimesi
praegusel kitsal ajal otsima
vaimutoitu raamatukogust.
(KHA)

Eili Soon, Järvakandi
klaasikunstnik: Mulle
meenub eelmisest aastast
eelkõige Järvakandis toi-
munud üle-eestiline õpilas-
tööde kunstikonkurss “Minu
klaas”, mis oli väga edukas ja

pakkus rõõmu paljudele õpi-
lastele ja nende juhendaja-
tele.

 Uuest aastast loodan, et
konkursi traditsioon jätkub ja
et Järvakandi saaks tõeliseks
kultuurseks klaasipealinna-
ks. Olen õnnelik, et sain sel-
lel aastal palju uusi teadmi-
si ja kogemusi, mis viivad elus
edasi. (HL)

Raul Kivilo, vibutreener
Järvakandist: Vibuspordi-
aastat 2008 jäävad meenuta-
ma kõrged tulemused, tiit-
livõistluste võidud ja “suure
vibulaskuri” lahkumine.

 Noored vibulaskurid see-
kord Pekingisse ei jõudnud,
kuid seda võimsamalt val-
mistuvad nad 2012. aastal
toimuvateks Londoni olüm-
piamängudeks. Arenguhüpe,
mis sellel aastal tehti, lubab
loota kõrgeid kohti rahvusva-
helisel tasemel juba järgmi-
sel aastal. Võidud, mis saa-
vutati 2008. aastal, on pika
ja järjepideva treeningu tule-
mus: 2 Euroopa meistrit, 12
Eesti meistrit, 18 Eesti rekor-
dit.

Kahju, et nendest võitudest
ei saanud enam osa Toomas
Kivilo.

“Suur vibulaskur” küll lah-
kus, kuid tema kogemused ja
oskused on mul olemas. Meie
projekt “Järvakandi vibu-
laskur olümpiale” saab teoks
tehtud. (HL)

Karine Rajasaar, Kaiu
valla maa- ja keskkonna-

spetsialist: Möödunud aas-
tast on meelde jäänud see
ühtekuuluvustunne, kui ühel
maikuu pühapäeval mitmed
tuhanded inimesed vabataht-
likult prügi koristama tulid.

   Uuelt aastalt ootan aga, et
sõnad vabatahtlik töö ning
kodanikualgatus ei jääks
ainult sõnakõlksuks. Et me ei
jääks kiruma ja kritiseerima
riiki ning olusid, vaid mõtlek-
sime, mida ise olukorra pa-
randamiseks teha saame.
(TT)

Erko Praats, Kaiu valla
Tolla küla elanik: Väga vii-
sakad ja toredad ettevõt-
mised olid öölaulupidu ja
“Teeme ära”. Just esimene
jääb kauaks meelde. Selliseid
asju võiks veelgi olla.

   Alanud aastalt ootan aga
ilusat suve ja seda, et Eesti
sellest majandussurutisest
ikka välja rabeleks. Tahaks
juba, et paremini minema
hakkaks, aga samas on selle
üle vingumine ka ära tüü-
danud. Positiivsust võiks ala-
ti rohkem olla. (TT)

Aare Hindremäe, ettevõt-
ja Kehtna vallast: Lõppenud
aasta olulisim sündmus oli
see, et vanem tütar lõpetas
ülikooli. Krimmi eestlaste
tugiseltsiga avasime Krimmi
nimekaimale eestlasele Edu-
ard Laamanile mälestustah-
vli tema sünnikodus. Õnnes-
tus ja jätkub ajalehe Krimmi

Eestlased väljaandmine.
 Uuelt aastalt ootan, et ma-

janduskriis rängalt peret ei
tabaks ja lähedastel oleks
tervist. (TTr)

Ülle Miklas, Kehtna valla
Linnaaluste küla Tänava
talu perenaine: Oleme õnne-
likud, et talu on püsima jää-
nud. Ostsime isegi uue trak-
tori ja värvisime maja, keldri
ja lauda ning jätkame hoo-
nete remonti.

 Uuel aastal võiks elu parem
olla ning et inimesed töötuks
ei jääks. Kellel on töö, sellel
on ka raha ja leib laual. Ehk
tuleb uus aasta edukam ja
hakatakse riiki rohkem üles
upitama ja poliitikud mõtle-
vad vähem iseendale ning
rohkem riigile ja rahvale.
(TTr)

Lembit Anderson, pagar
Kohilast: Väga tegus ja töö-
rohke aasta oli. Usun, et kõik,
mis sai tehtud, on tuleviku
jaoks hea. Selle vilju peaks
saama maitsta juba alanud
aastal. Nii palju tööst.

 Isiklikus plaanis teeb rõõ-
mu see, et poeg Arvi leidis
lõppenud aastal oma koha. Ta
tegi arengus pika sammu eda-
si ja tal on tõesti hästi läinud.
See teeb väga head meelt.
Loodan, et alanud aasta saab
talle ainult veel parem olla.
(TTõ)

Anneliis Kõiv, kultuuri-
nõunik Kohilast: Kui vaatan
tagasi lahkunud aastale, siis
saan kokkuvõtteks öelda, et
inimesed on ilusad ja head.
Oh, see rõõmustab mind igal
aastal ikka ja jälle, olenema-
ta sellest, kas on rasked või
kerged ajad.

   Mida ootan alanud aas-
talt? Seda, et me ei jookseks
pimesi toetama igasuguseid
programme, vaid mõtleksime
enne, kelle jaoks need tege-

Mis jäi meelde
mida ootate uu

ALGAS UUS AASTA
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likult tehtud on. Veel loodan,
et me kogu aeg ei nõuaks kur-
jalt, et teised tuleksid meie
eest midagi ära tegema, vaid
mõtleksime aeg-ajalt ka sel-
lele, mida ise oleme teha suut-
nud. (TTõ)

Eva Nõlvak, rahvamaja
juhataja Kärust: Lõppenud
aastal sündis meie perre uus
laps. See oli kõige olulisem
sündmus minu jaoks ja jätab
töised sündmused veidike
tagaplaanile. On hea meel, et
kõik planeeritud kultuuri-
sündmused said läbi viidud.
Kindlasti jääb möödunud
aastast meelde novembris
lõppenud Käru valla 90-
võistlus, kuna sellist ettevõt-
mist sellisel kujul kindlasti
enam ei tule.

Alanud aastal on plaanitud
lisaks oma valla üritustele ka
mitu maakondlikku ettevõt-
mist. Loodan, et need lähevad
korda ja ilm alt ei vea. (KHA)

Maret Kalvet, lasteaia
juhataja Kärust: Mul on
väga hea meel, et väikesel
Käru vallal on oma lasteaed,
mida vald pooldab ja soosib.
Loodame, et see jääb nii ka
edaspidi.

 Uuelt aastalt soovin, et see
üleüldine kärsitus ära kaoks.
Ja kõige tähtsam – et em-
medel-issidel oleks rohkem
aega oma laste jaoks. (KHA)

Meida Oidram, Märjamaa
valla Mäliste, Aravere ja
Velisemõisa küla küla-
vanem: Meenub kõige roh-
kem see, et meie kolme küla
ühtsustunne on lõppenud
aasta kestel aset leidnud mit-
mete toredate üritustega jär-
jest tugevamaks kujunenud.

 Uueks aastaks sooviksin
ennekõike ühtehoidvat, rahu-
likku ja sõbralikku meelt kõi-
kidele! Ja et ka interneti kom-
mentaatorid rahuneksid ega
oleks enam sellist pahataht-
likku ilkumist ja vigade otsi-
mist persoonide kallal, nagu
võib ka Nädalise lugude kom-
mentaarides vahel märgata.
(MK)

Tõnu Ader, lennunduseks-
pert Märjamaa vallast
Vaimõisast: Muude sünd-
muste ja arengute - Pekingi
olümpiamängude ja Gruusia
sõja puhkemise varju jäi lõp-
penud aastal see, et 2008.

aastal jõudis lõpule Copter-
line‘i õnnetuse ligi kolm aas-
tat kestnud uurimine. Selle-
ga seoses sai muidugi ka mi-
nu elus üks etapp mööda.

   Eelolevaks aastaks ei ole
öelda ega soovida muud, kui
et naftat eksportivate riikide
ühendus OPEC nafta hinda
järsult ei kergitaks. Sest sel-
lest oleneb ju palju ja see mõ-
jutab väga paljusid. (MK)

Jaak Pregel, Raikkülas
asuva Priimo Mets OÜ
saekaatri juht: Aasta möö-
dus töiselt ja ka tulemus-
likult nii minule kui ka minu
kolme lapse perele. Töötahet
ja töörõõme jagus meile kõi-
gile, mis kokkuvõttes võimal-
das positiivset ellusuhtumist
nautida ning samas tagas
eelduse ka rahuldavalt elu-
raskustega toime tulla. Meie
perede põhimõte oli ja on, et
püüame niipalju ise teha, kui
mõttekas ja mõistlik, ja sa-
mas anname arengumõtetele
ning uuendustele oma tege-
mistes ruumi.

 Alanud aastal jätkame
kogu perega sama elustiili. Ise
tahaksin ka poliitikas n-ö
oma nahka toorena hoida.
(HL)

Ene Kangur, kultuuritöö-
taja Raikküla vallast:
Kõigepealt meenuvad valla
laste lauluvõistlus “Lau-
lulind”, EV 90 tähistamine ja
„Nelja Kuninga Tee“ üritus
Paka metsas, Hageri kam-
merkoori Lambertus kont-
sert. Osalesin Eesti delegat-
siooniga folkloori- ja pärimus-
muusikafestivalil Soomes
Kaustises.

Uuel aastal soovin, et jät-
kuks isetegemisrõõmu, kõla-
vat lauluhäält ja kerget tant-
sujalga meie isetegevuslas-
tele. (HL)

e eelmisest ja
uelt aastalt?

Liis Ehavere, Hagudi koo-
li õpetaja ja Nädalise noor-
telisa Skriim toimetaja:
Raske aasta oli, aga raskused
teevadki tugevaks. Tegus aas-
ta muidugi. Minu lastel
Hagudi koolis läks hästi, ka
erinevatel võistlustel neid
märgati ja märgiti.

  Skriimi olen teinud aasta
ja mõned kuud peale. Koolis
suhtlen väiksematega, lehte
teevad ikka juba noored ini-
mesed. Noorte inimeste maa-
ilmanägemine on väga teist-
moodi ja erinev meie omast.
Ja see, et just Skriimi selts-
konna mõtetega kokku puu-
tun, on väga värskendav.

 Uuel aastal usun, et kõik
läheb sama tegusalt nagu
2008. (MM)

Aivar Pihelgas, Rapla
ühisgümnaasiumi direk-
tor: Koolis oli meil väga hea
aasta: nii gümnaasiumi kui
ka põhikooli osas oli palju
häid lõpetajaid ja suurepära-
seid tulemusi. Paljud noored
õpetajad on hakanud kas-
vatama meie koolile järelkas-
vu, nii võib öelda, et meil on
RÜGi beebibuum.

 Kindlasti jäi meelde ka
Amazonase ekspeditsioon,
millest osa võtsin. See oli
ääretult põnev ja läks kenas-
ti korda.

  Uuelt aastalt ootan, et lap-
si, kes peavad päris üksi hak-
kama saama, oleks vähem. Et
vanemad leiaksid aega oma
lastega koos olla. Samuti ta-
haks, et majanduslik olukord

Enn Roosi, Vana-Vigala
TTK direktor, Vigala valla
volikogu esimees: Kooli täi-
tumus õpilastega oli sügisel
väga hea. Investeeringuteks
lubas riik koolile kokku 134,5
miljonit ja eks need summad
pisitasa renoveerimiseks tule-
vad.

  Vallaelu tippsündmuseks
on, et meie valla mees Gerd
Kanter on olümpiavõitja.
Ühele poole hakkab jõudma
vee- ja kanalisatsioonipro-
jekt.

 Uuelt aastalt ootan, et ikka
investeeringute pool jätku-
valt edasi liiguks ning sügi-
sel tuleks taas palju uusi õpi-
lasi. Soovin, et pärast valimi-
si juhiks valda tegus, töökas
ja üksmeelne meeskond.
(TTr)

Kaie Bergmann, koduloo
uurija Vigala vallast: Juubel
tõi kaasa paljude inimeste
head soovid ja õnnitlused ning
tuli ette meeldivaid kohtumi-
si ja läbikäimisi endiste koo-
likaaslastega.

 Koos Arno Kaeraga andsime
Mahtra talurahvamuuseu-
mile üle uurimuse Vigala ki-
riku torni kohta, Tartusse kir-
jandusmuuseumile saatsin
oma eluloo, ausa ja täpse,
ning süda jäi pärast seda väga
rahule. Põllumajandusajaloo
raamatu tarvis saatsin artik-
lid 17 nominendi kohta.

 Selle aasta algul panen pos-
ti Vabaõhumuuseumi teadu-
rile kirjutise Vigala vallama-
ja kohta Kesk-Vigalas. Ootan
rahulikku ja tarka riigi valit-
semist ning vähem valet.
Iseendale soovin tervist. (TTr)

Küsitlesid:

Margus Mikomägi,

Heino Laiapea, Teet Teder,

Tiia Truu, Tõnis Tõnisson,

Katrin Helend-Aaviku,

Maire Kõrver, Heli Talinurm

perekondi ei pitsitaks ja ini-
mesed saaksid oma elu nor-
maalselt edasi elada. (HT)

ALGAS UUS AASTA
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Möödunud sajandi 60ndate
lõpus vastas ülikooli füüsi-
kute poolt pealkirjas esitatud
küsimusele toonase sõjalise
õpetuse kateedri tsiviilkaitse
major süüdimatult: „Õhk loo-
mulikult.“ Aga mis siis
veel…?

 Täna võiksime küsida, mis
jääb tuumalagunemiste ja
elektrienergia (mis on elekt-
ronide liikumine) vahele, ja
üheks võimalikuks vastuseks
võiks olla – tuumajaam Rap-
las. Idee autor, Margus Miko-
mägi, on loonud mahuka
kunstilise tõe, mis on täius-
lik nii eesmärkidelt kui ka
teostuselt. „Suvitajates“ äh-
vardas üks tegelane: „Ma pa-
nen su laulu sisse… ja sealt
sa enam välja ei saa.“ Mar-
gus tegi selle oma artiklitega
teoks.

Kui meie maakonna suured
ja väikesed juhid neile suuna-
tud sõnumi tõsidusest aru ei
saa, siis on neil viimane või-
malus oma amet taiplike-
matele vabatahtlikult üle an-
da. Pole üldse tähtis, kas too
jaam kunagi teoks saab või
mitte. Olulisim on põhjus,
miks seda Marguse arvates
vaja on. Ehk keegi saab ja ta-
hab siiski midagi ette võtta?

  Aga võtame tuumajaama
ideed hetkeks täiesti tõsiselt.
Nüüd vajame kunstilise tõe
kõrvale teaduslikku tõde.

 Alates Kurt Gödel’i mate-
maatikat alustaladeni kõigu-
tanud avastusest 75 aastat
tagasi on meil teada, et teo-
reetilised arutlused tõe otsin-
gutel sihile ei saa viia: alati
on võimalik valida punt selli-
seid alustõdesid, mille toel
võiksime tõestada suvalise
väite. Vaatamata teatavale
tingitud vastumeelsusele,
peame ikkagi pöörduma K.
Marxi poole, kes viis inimkon-
na ainsa usaldusväärse tõe
kriteeriumi – praktika – juur-
de. Mida võiksid tuumajaa-
ma idee kohta öelda prak-
tikud?

Kõne alla tuleks
tuumakonteiner
Esmalt sekkuksid kõiksugu
süsteemidega tegelejad ja
meenutaksid, et avatud süs-
teemi, milleks Rapla maa-
kond paratamatult on, on ka-

sutu püüda korrastatust im-
portida, sest see hajuks sealt
peagi ning mõne aja pärast
valitseks Raplamaal taas sa-
ma laokilolek nagu terves
Eestis või Euroopa Liidus ter-
vikuna. Eranditult kõigil süs-
teemidel on komme minna
iseeneslikult oma keskkonna-
ga tasakaalu.

  Tuumarajatiste ehitusliku
küljega tegelevad spetsialis-
tid võiksid oma kogemustele
toetudes vist ikkagi veenda
raplamaalasi, et piirkond on
maksimaalselt ebasobiv Ees-
ti tuumajaama rajamiseks.

Tõenäoliselt soovitaksid nad
aga ühe võimalusena Hyperion
Power Generation’i tuumakon-
teinerit, mis varustaks elekt-
riga umbes 20 000 peret ja
mille võiks rajada suvalisse
kohta. Hajutatud energia-
varustatuse idee (palju tuu-
makonteinereid kogu Eestis)
sobiks oluliselt paremini tule-
vikku vaatava nn lokaalse
majanduse kontseptsiooniga,
kus piiratakse kaupade
transporti ja püütakse toota
esmavajalik võimalikult ko-
hapeal.

 Reklaamprospekti pildil on
selline jaam paigutatud ku-
hugi tsivilisatsiooni peateest
kaugele (vaata ülemist fotot).
Selle tööorgan oleks mõõtme-
telt paari meetri suurusjär-
gus, ei omaks liikuvaid osi,
paigaldataks sügavale maa
alla, kestaks täiendava laa-
dimiseta kuni 10 aastat ja
maksaks koos ehituse, tee-
ninduse ning kõige muuga
kuni miljard krooni. Tennise-
palli suurune kogus tuumakü-
tust jahtub kohe, kui seade
peaks hermeetilisuse kaota-
ma. Kasutatav kogus tuu-
makütust terroristidele eri-
list huvi ei tohiks pakkuda.

Teadmatus tekitab hirmu
Siin lülitub oletatavalt kõigi-
le praktikute kinnitustele
vaatamata sisse meie kaas-
kondlaste ohutunne ja kõik
lõpeks analoogiliselt Saue
lähistel toimuvaga, kus kõrg-
tehnoloogiline kõigiti ohutu
tehas peab tänini kohalike
elanike terrori all kannata-
ma. Enamik meist lihtsalt ei
usu, et lennukiga reisides on
tõenäosus hukkuda väiksem

kui autoga. Ja mitte kelleski
ei vähenda ohutunnet tõsiasi,
et enamik inimesi sureb
hoopis kodus, aga mitte liik-
luses. Ja et ühe tuumajaama
katastroof ei loo reeglit. Kui-
gi nii see on.

 Kas hiiri peab kartma?
Ometi kardetakse, kuigi pole
ette näidata reaalset ohtu,
mida too väike olend võiks
täiskasvanud inimesele teki-
tada. Põhjuseid kartuseks
saab aga piiramatult välja
mõelda ja selle meeleseisun-

di nimi on hirm. Kas selline
hirm on haiguslik? Igatahes on
see arukast normist hälbi-
mine. Meie häda on, et usume
ikkagi veel demokraatiasse ja
ühtlasi lubame olukordade
üle otsustama inimesed, kes
on hirmul, kes pole piisavalt
informeeritud või ei saagi sel-
leks, sest ei oma vajalikku
haritust.

Eesmärgiks hoopis
energiasääst
Kõik eelöeldu väärib mõt-

Mis on tuuma
ja elektronide vahel?
Tiit Lukki, füüsik

Samal teemal:

“Mõeldes edasi: Raplamaa Nokia on tuumajaam”. Margus Mikomägi
“Ettepanek: esimene tuumajaam Raplamaale”. Margus Mikomägi
“Laupäeval on energeetikakonverents”. Nädaline
“Tuul teeb elektrimeeste meeled ärevaks”. Margus Mikomägi
“Tuumaenergia eile ja homme”. Harri Õunapuu, Reformierakond
“Energiahorisonte kompamas”. Tiit Tammsaar, Rahvaliidu
aseesimees, Eesti Energia nõukogu liige

tetalguid vaid siis, kui tsivili-
satsiooni kriisi (mille üheks
etapiks on praegune majan-
duskriis) lainel ei peaks me
mõtlema pigem energiatoot-
mise vähendamisele. Võik-
sime meelde tuletada, et EW
ajal enne suurt sõda tehti
hagu rohkem kui praegu küt-
tepuid. Kas meie metsad
Raplamaal on seenelisele-
marjulisele kenasti läbita-
vad? Või äkki kohtame hul-
galiselt vabalt langenud puu-
risu, mis annab oma energia

aeglaselt põledes otse ilma-
kütuseks, inimest teenimata?
Kas prügi matmise asemel ei
võiks seda laialdasemalt põ-
letada? Kas kulutades oleta-
tavat miljardit mitte tuuma-
konteinerile, vaid majade
põhjalikule soojustamisele ja
täielikule varustamisele soo-
juspumpadega ei võidaks me
mitte enam?

 Esimesed märgid olulisest
energiasäästust jõuavad iga-
üheni meist peagi, kui 2012.
aastast peaksid Euroopas ka-
duma hõõglambid. (Siinkirju-
tanu on vaid säästupirne ka-
sutanud juba kaheksa aastat
ja pole pidanud kahetsema.)
Lähiaastatel peaks valmima
kasumliku termotuumareak-
tori töötav prototüüp Prant-
susmaal ja saab selgeks, kas
päikesekütuse kasutamine
Maal omab perspektiive. Kui
jah, siis on tuumade lagune-
misel energiat tootvate elekt-
rijaamade tulevik vägagi
kahtlane. Nagu ka meie müü-
tiliseks ihaluseks oleva „No-
kia“ tulevik juba lõppjärgus
olevate inimese närvisüstee-
mi ja mikroelektroonikat
ühendavate eksperimentide
õnnestumise korral.

Me ei näe tervikut
Peame aru saama, et inimlik
pilt toimuvast on paratama-
tult kitsas ja konservatiivne.
Kuigi paljudki muretsevad
mobiiltelefonide mõju pärast
oma ajule, ei taipa tootjad se-
nini selle antenni paigutada
sinna, kus see kiiritaks meie
lõualuid, aga mitte kõrvata-
gust. Kas ei peaks mitte pi-
gem muretsema näiteks Ve-
siroosi gümnaasiumi lähe-
duses asuvate kõrgepingelii-
nide mõju pärast?

Me ei taipa vaadata asja-
dele kaugelt või ülevalt, sealt,
kust need tervenisti kätte
paistaksid. Just nii, nagu
vaataksime Lohul asuvat
Kõnnu järve arvutiprogrammi
Google Earth  (allalaaditav le-
heküljelt  http://earth.goog-
le.com/) vahendusel.

Võite kontrollida, et too üm-
margune “auk” asub just selle
taevase trajektoori all, millelt
legendikütid leiavad Kaali
meteoriidi ammusele lange-
misele pühendatud muinaslu-
gusid.

Kas raplamaalased ei peaks
mitte kuulutama – meie auk
on suurem ja uhkem? Aga kes
seda usuks? Sama on Eesti
tuumajaamaga. Kes oleks
nõus sellesse panustama, kui
see asukski Raplamaal?

 Muide, tuuma ja elektro-
nide vahel on vaakum – täi-
detud (!) vaakum.

Foto: http://www.hyperionpowergeneration.com.

Foto: http://earth.google.com

Ümmargune “auk” asub just selle taevase trajektoori all, millelt legendikütid leiavad Kaali
meteoriidi ammusele langemisele pühendatud muinaslugusid.

Jaama tööorgan oleks mõõtmetelt paari meetri suurusjärgus, ei omaks liikuvaid osi, paigal-
dataks sügavale maa alla ja kestaks täiendava laadimiseta kuni 10 aastat.

ARVAMUS
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Tavaliselt läheb suurema
häda sünniks vaja vähemalt
kolme mõjuri koostoimet.
Meil ristusid need kõik klas-
sikalisel kujul ja võtkem siis
nüüd oma hädade allikaid kii-
ta.

Kriisi põhjused

Esimesena tuleb meeles pi-
dada Rootsi panku, kes üks-
teise võidu jagasid ohjelda-
matu reklaamikära saatel ko-
genematule rahvale ohtrasti
odavat laenuraha.

Eksib see, kes arvab, et nõn-
da heategevust tehti. Panka-
de ainuke eesmärk oli maksi-
maalne hulk inimesi oma
klientideks meelitada, et nad
siis aastakümneteks intresse
maksma panna. Rootsi pan-
gad tegid seda täiesti teadli-
kult, sest analoogne stsenaa-
rium sai juba üheksakümnen-
date algul oma kodumaal ma-
ha mängitud ja nad teadsid
täpselt, mis juhtuma hakkab.
Nüüd näitavad nad meie poole
näpuga, et me ei oska majan-
dada ega riiki valitseda. Eest-
lased aga kükitavad oma hal-
litavates pappmajades, mis
ehitajate puudusel kingsep-
pade poolt kiirkorras kokku
klopsitud.

Teiseks võtkem tänada
oma tublit ja toredat valit-
sust, kes terve aasta on kan-
gelaslikult ületanud takistu-
si, mida ta ise oma teele on
sättinud. Eks mäleta vist
kõik, kuidas meedia, ettevõt-
jad ja majandusinimesed
alates 2007. aasta teisest
poolest hakkasid rääkima
lähenevast majanduskriisist.
Kõik teadsid sellest. Isegi kee-
gi Kull Kükametsa külast
teadis ja kirjutas sel teemal
lehele kaks lugu. Ainuke, kes
mitte midagi ei teadnud, oli
meie tore valitsus.

 Kahjuks hõljus Reformi-
erakonna juhitud valitsus sel
ajal suurest valimisvõidust
tekkinud eufoorias ja oli või-
metu olukorda reaalselt hin-
dama. Arutu optimismiga
planeeriti järgmise (2008)
aasta eelarvesse kopsakas
majanduskasv ja sellele vas-
tavad kulud, mille järgi kas-
vasid neljandiku võrra valit-
sussektori palgad ja juurde
plaaniti võtta terve pilv uusi
ametnikke. Lisaks korralda-
ti eelarves enampakkumine
kõigi oma lennukate valimis-
lubaduste täitmiseks.

 Teadmine, et elu ei käi mitte
reformerite soovunelmate jär-

gi, jõudis kohale alles esimese
kvartali lõpul, kui sai selgeks,
et plaanitud tulusid ei tule.
Suvi ja sügis raisati kroko-
dillikomejandile ja alles no-
vembri lõpul saadi aru, et ma-
janduskasvu numbrile tuleb
miinusmärk ette panna. Selle
asemel, et anda olukorrale
realistlik hinnang ja valmis-
tada kiiresti ette pakett krii-
si mineva majanduse turgu-
tamisabinõudega, tegeles
meie tark valitsus terve aas-
ta senitehtud vigade paran-

del kestavad ja süvenevad
ning lõppu pole veel näha.

  Pilt kriisi ulatusest, süga-
vusest ja mõjust pole veel
täielik ja raske on prognoosi-
da, kui pikka depressiooni see
kogu maailma majanduse
viib. Mulle ei meeldi abso-
luutselt kogu meediat haara-
nud masendus ja tumeda
tuleviku kuulutamine, kuid
praeguseks on asi arenenud
juba niikaugele, et ilmselgelt
seisame silmitsi väga tõsise
majanduskriisiga.

 Valitsuse ülioptimistlik
jutt mõnest väikesest miinu-
sest ja olukorra peatsest
paranemisest juba järgmisel
aastal kuulub soovmõtlemise
zanrisse. Unistage edasi!
Meie riigijuhid teeks targas-
ti, kui valmistuksid mitme-
aastaseks madalseisuks ja
tegeleks juba praegu kriisist
väljatuleku programmiga.
Nad võiks taibata, et majan-
dustsükli tõusufaas ei saa
alata enne, kui korrastub Eu-
roopa kokkukukkunud fi-
nantssüsteem ja taastub
pankadevaheline usaldus.
Palju see aega võtab? Kolm
aastat? Viis või kümme? Kee-
gi ei tea.

Eurole üleminek

vs valimised

Ühe targa otsuse on meie rii-
gijuhid siiski teinud: euro-
tsooni pääsemine on nüüd
prioriteet. See on ainuõige
samm, sest ainult euro kasu-
tuselevõtt saab meile tagada
teatava stabiilsuse ja fi-
nantskindluse.

  Kardetavasti jääb see siis-
ki pelgalt paljasõnaliseks
deklaratsiooniks, sest reaal-
seid samme selle eesmärgi
täitmiseks pole siiani tehtud.
Peaminister Ansip kuulutab
valjult, et devalvatsiooniohtu
pole, ja tal on kahtlemata õi-
gus. Aga ta jätab rääkimata
ühe asja. Nimelt selle, et Eu-
roopa lepingu järgi on meil
kohustus eurole üle minna ja
vahetuskursi määrab Euroo-
pa Keskpank. Kui teeksime
seda kohe praegu, ei tuleks
kellelgi mõtet senikehtinud
vahetuskurssi muuta, sest
meie riigi finantsmajandus-
likud näitajad on head. Kui
aga hakkame mitme aasta
pärast pikast inflatsioonist
muserdatud, sügavast ma-
janduslangusest rõhutud ja
raske riigivõlaga koormatud
kroone eurodeks vahetama,
siis niisugust kindlust enam
pole.

 See on koht, kus meie kandi
mees Taavi Veskimägi soovi-
tas end põlema panna.

 Mida valitsus saaks niisu-
guse olukorra vältimiseks
teha? Väga palju saab. Esi-
teks tuleb säilitada riigieel-
arve tasakaal. Kahjuks on

valitsusparteid juba maks-
nud lõivu odavale populismile
ja vastu võtnud küsitava väär-
tusega riigieelarve, väites, et
kulusid pole enam kusagilt
kärpida. See on absoluutne
vale. Kui meie valitsuses lei-
duks ükski tõeline riigimees,
siis tõuseks ta praegu püsti
ja ütleks, et tulemas on väga
rasked ajad ja enam ei saa
jõukal ajal määratud sot-
siaaltoetustega laiata, piira-
ta tuleb toetuste ning pensio-
nide kasvu. Usun, et rahvas
mõistaks seda. Niisuguse jul-
gustükiga on siiani hakkama
saanud vaid üks poliitik.
Tema nimi on Mart Laar.
Kõigil teistel on oma partei
häältesaak tähtsam kui riigi
tulevik.

Senise kolme õnnetuse kok-
kusattumisele on lisandumas
neljas. Nimelt algas äsja
valimisaasta. Usutavasti on
paljud märganud, et valimis-
aastal tabab poliitikuid üleül-
dine meeltesegadus, mis ajab
neid hirmkallite intressidega
raha laenama ja seda sõge-
dalt laiali pillama. Sel aas-
tal kaalutakse iga liigutust
häälte arvuga ja ebapopu-
laarsed otsused, ükskõik kui
vajalikud nad ka poleks, hei-
detakse armutult kõrvale.
Juhul kui valitsus saabki eel-
arve kuidagi tasakaalu, siis
laenavad suuremad omavalit-
sused ta ikkagi lõhki. Sel
juhul jääb euro meile kätte-
saamatuks unistuseks ning
Taavi võib hakata tulepuid ja
tikke varuma.

 Kõige suurem sigadus, mille
meie tubli valitsus võib teha,
on võtta eelarve puudujäägi
kate stabilisatsioonireser-
vist. See tähendab, et reserv
kulutatakse ebaefektiivse-

majanduse stabiilsuse taga-
miseks. Õppige, poisid, kui-
das kriisi ohjeldada.

 Seega pole meil vajadust
naaberriigi pärast muret tun-
da. Küll aga tuleks panna
diagnoos meie oma valitsuse-
le, kes kriisi peatamise ai-
nukeseks abinõuks pidas
ametnike palkade tõstmist.

Aga nüüd

ennustuste juurde.

Majanduslangus tuleb vä-
hemalt kaks korda sügavam
kui valitsus on riigieelarves
prognoosinud, ja on hästi, kui
veel viie miinusprotsendiga
pääseme.

Riigieelarve defitsiit ei jää
kindlasti lubatud kolme mil-
jardi piiresse. Küsimus on,
kas see prognoos tuleb korru-
tada kahe või kolmega. Kal-
dun siiski viimast arvama.

Negatiivne lisaeelarve

tuleb vastu võtta juba esi-
mese kvartali lõpul, kui sel-
gub, et tuluprognoosiga on
jälle puusse pandud, ja valit-
sus saab terve aasta kange-
laslikult oma rumalusi pa-
randada.

Eksport hakkab kiirelt vä-
henema juba aasta algul, sest
kõik meie senised eksporditu-
rud on kokku kuivanud. Selle
näitaja kasvu võib paariks
aastaks ära unustada, sest
Euroopa kaubandus ja töötlev
tööstus on säästureziimil.
Vähenemine ei tule küll suur,
kuid see-eest pikaaegne.

Tööpuudus jätkab kiiret
kasvu ja juba teises kvarta-
lis on see number tunduvalt
suurem. Siiani oli meile abi-
ventiiliks Euroopa Liit, aga
nüüd pekstakse sealt koju
kõik võõrtöölised ja iga vald
peab ise oma vaesed toitma.
Annaks jumal, et vaid vähes-
te sotsiaalvapustustega pää-
seme ja asi tänavarahutuste-
ni ei lähe.

Pankrotilaine tuleb ja see-
kord enneolematult suur. Esi-
mesena langevad kinnisvara-
ja ehitusettevõtted, siis levib
kriis jaekaubandusse ja töös-
tusesse. Kannatada saavad
turism, majutusasutused,
toitlustus jne. Puutumata ei
jää ükski majandusharu.

Palgakasv on mõiste, mille
võib mitmeks aastaks ära
unustada. Esimest korda
meie taasiseseisvuse ajal
saame näha negatiivset pal-
gakasvu elik palkade vähe-
nemist.

Inflatsioon väheneb mühi-
nal, aga see on ka meie ma-
janduse ainuke positiivne
näitaja. Vesi ja õhk pigista-
takse välja kõigist hindadest
ning te avastate imestusega,
kui odavad asjad tegelikult
on. Kaupmehed ja tootjad
avastavad ka midagi. Nimelt
seda, et äri ei käigi nii, et kor-

rutad omahinna kahega, vaid
oma asja müümiseks ja väi-
kese kasumi teenimiseks
peab uskumatuid pingutusi
tegema. Aasta lõpuks on see
näitaja igati Maastrichti kri-
teeriumi vääriline ehk tubli
kolm.

Kinnisvara hinnad jätka-
vad veel kaua langust. Pan-
gad on sunnitud alustama
maksevõlglaste kodude kiir-
müüke, mis viib kinnisvara
väärtuse veelgi madalamale.
Isegi ehitushindadest alla-
poole, aga ostjaid on ikka
vähe.

Toiduainete hinnad jätka-
vad langust ja peamiselt tu-

Nüüd on ta siis käes.
Uue aasta majandusprognoos

damisega ja tekitas selle käi-
gus hulga uusi juurde.

 Valitsus oleks võinud näi-
teks planeerida meetmed ma-
janduse elavdamiseks, eks-
pordi ergutamiseks ja töö-
hõive parandamiseks, aga
seda oleks teinud arukas valit-
sus. Meie oma seevastu tõs-
tab turismiettevõtete makse,
pärssides riigi ühe suurima
valuutaallika tegevust, mis
otseselt vähendab riigieelarve
laekumisi.

 Veel oleks ta võinud teha
maksimaalseid pingutusi eu-
rotoetuste õigeaegseks ära-
kasutamiseks. Ajal, mil pan-
gad on rahakraanid tihedalt
kinni keeranud, oleks Brüsse-
li struktuurifondide miljardid
meie majandusele kui sõõm
värsket vett Sahara kõrbes.
Tööd oleks saanud väga paljud
inimesed. Kahjuks on meie
valitsus ilmutanud sulaselget
saamatust ja pakutavast
euromiljardite mäest on siia-
ni suudetud ära kasutada
vaid napp 2 protsenti. 2008.
aastal on koju toodud tühised
mõnisada miljonit.

Kolmandaks jooksis meie
kohalik majanduslangus õn-
netul kombel kokku üle-
maailmse finantskriisiga,
millele järgneb kohe globaal-
ne majanduse jahtumine ja
see ei ole enam üldse nalja-
kas. Vapustused rahaturgu-

Avo Kull

Nüüd on ta siis käes. Majanduskriis, millega meid

paar viimast aastat hirmutati, jõudis lõpuks kohale.

Seega pole põhjust öelda, et õnnetus tulles ei hüüd-

nud.

leb see kaupmeeste kasumite
arvelt. Teisest küljest seab
see aga surve alla agraarsek-
tori.

Ettevõtlus elab üle sügava
languse ja ellu jäävad vaid
paremad. Ometi sünnivad
selles puhastustules uued
ideed ja arusaamad, mis
meie majanduse kord jälle
uuele tõusule viivad. Pidu on
selleks korraks läbi.

 Kui nüüd keegi minult kü-
sib, millal kriis möödub ja mis
saab edasi, siis ei oska ma
vastata. Mulle tundub, et me
seisame ühe uue ja suure prot-
sessi lätete juures. Koos õh-
tumaise hästiõlitatud fi-
nantssüsteemi kokkukukku-
misega on hävimas usk libe-
raalse turumajanduse ilmek-
simatusse. Ameerika mandril
on sündinud uus moesõna
“regulatsioon”. See levib prae-
gu üle maailma ja Euroopas
haaratakse selle kui päästva
õlekõrre järele.

 Kogu maailma ärksad vai-
mud otsivad lahendusi ja
kindlasti need ka leitakse.
Üha enam hakkab selgeks
saama, et neoliberaalse kapi-
talismi õitseaeg on möödas ja
edaspidi tuleb meil õppida
elama hoopis kitsama ja kar-
mima reeglistiku järgi. Refor-
mierakond teeks targasti, kui
hakkaks juba praegu oma sei-
sukohti reformima, sest libe-
ralismist on homme saanud
minevik, mida keegi enam
meenutada ei taha.

teks toetusteks ja valijate
moosimiseks. Tark valitsus
kasutaks seda hoopis kriisi
leevendamiseks ja majan-
duse turgutamiseks. Nii käi-
tub näiteks naaberriigis hea
majandusmees ja tark polii-
tik Putin, kes suunas reser-
vist sadu miljardeid rublasid
elamuehituseks, väikeette-
võtete toetamiseks ja riigi

Pankade ainuke

eesmärk oli

maksimaalne hulk

inimesi oma

klientideks

meelitada, et nad

siis aastakümneteks

intresse maksma

panna.

Usutavasti on paljud

märganud, et

valimisaastal tabab

poliitikuid üleüldine

meeltesegadus, mis

ajab neid hirmkallite

intressidega raha

laenama ja seda

sõgedalt laiali

pillama.

Koos õhtumaise

hästiõlitatud

finantssüsteemi

kokkukukkumisega

on hävimas usk

liberaalse

turumajanduse

ilmeksimatusse.

ARVAMUS
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Toimetaja Ly Ehin

Hingedeaja mõtiskluste

jätkuks

Peatselt ilmub kirjastuselt
Pilgrim Soome kirikuõpetaja
ja psühhoterapeudi Tommy
Hellsteni järjekordne raamat
“Kolmas võimalus”, mille on
eesti keelde tõlkinud Ly Ehin.
Hingeaial on luba eelkorras
tutvustada valitud katken-
deid sellest raamatust, mille
teemad on vaimne kasva-
mine, alandlikkus, nõrkus ja
tugevus, identiteet, olemise
kummalisus, elu mõtte otsin-
gud, hingesisesed koormad,
surm.

Vaimsest kasvamisest

Sisim turvalisuse tunne
kasvab sedamööda, kuidas
inimene õpib tugevdama oma
hingemaailma, õpib ennast
oma nahas hästi tundma.
Kui seesmist turvalisust juur-
de tuleb, väheneb välise tur-
valisuse vajadus. Ja kui välise
turvalisuse tarve väheneb,
võib ohtlik elu alata. Ohtliku
elu elamine tähendab seda, et
söandatakse sündida selleks
isiksuseks, kes seesmiselt ol-
lakse. See tähendab nähta-
vakssaamist. Kui inimene
saab nähtavaks, julgeb ta
riskida ning välja uurida, kas
keegi armastab teda veel, kui
ta julgeb välja näidata, kes ta
on. Haavatavus tekitab meis
karjuva vajaduse armastuse
järele. Alles siis, kui me tõe-
poolest vajame armastust,
avaneme armastusele.

Meie kasvamisel ei ole pii-
re, sest meie sisemuses on
auk, mis avaneb igavikku.

Alandlikkusest

Ilma õige arusaamiseta nõr-
kusest ja tugevusest ei ole
kontakt teise inimesega või-
malik.

Nõrkus on inimlik asi, mis
kuulub inimese olemasolu
juurde. See ei ole mingi aju-
tine olukord, millest on võima-
lik välja rabelda. Nõrkus on
inimese jätkuv poolikus. Kas-
vamine ja arenemine ei tä-
henda aina paremaks ja vea-
tumaks saamist. Risti vastu-
pidi: kasvamine tähendab
just seda, et saadakse pika-
peale võimeliseks oma pooli-
kust tunnistama ja seda
heaks võtma. See tähendab
õigupoolest väiksemaks kas-
vamist. See tähendab, et sun-
nitakse end peatuma omade
vigade juures ja uuritakse
järele, mis see on, mis mulle
enda juures ei meeldi.

Oma nõrkuste ääres peatu-
mine on alati seotud aland-
likkusega. See ei tähenda su-
gugi enese halvakspidamist,
nagu sageli arvatakse. Aland-
likkus ei tee inimest tühiseks

ega olematuks, aga aland-
likkuse puudumine teeb küll.
Alandlikkus räägib inimese
hingesuurusest. Alandlik ini-
mene on suur seepärast, et ta
ei ole vaadanud mööda oma
nõrkusest. Tema suurus ra-
janeb tõsiasjade tunnistami-
sel ja enese heaksvõtmisel
sellest tunnistamisest hooli-
mata.

Nõrkusest

Oma nõrkuse heaksvõtmise
eelduseks on meie sisemine
kindlustunne, et meid ei hül-
jata ka siis mitte, kui me nõr-
gad oleme. Oma nõrkust tun-
nistav inimene võib olla see,
kes ta on, kuna ta ei pea kart-
ma, et teda maha jäetakse,
maha tehakse või hukka
mõistetakse. Teisisõnu: ta on
õppinud ennast heaks võtma
poolikuna, ebatäiuslikuna.

Kust ta on seda kunsti õp-
pinud? Tõenäoliselt on ta oma
lapsepõlvekodus kasvanud
säärases ümbruses, kus laps
on tohtinud olla laps. Laps on
ju olend, kes on mitmeski
mõttes alles poolik. Et laps
võiks turvaliselt olla poolik,
vajab ta enda ümber inimesi,
kes võtavad heaks selle, et ta
on poolik, ebatäiuslik. Ainult
siis saab laps kasvada ja are-
neda. Laps ei või olla tühja
maailmakõiksuse laps, ta
vajab, et tal oleks keegi, kelle
laps olla. Tema ümber peab
olema inimesi, kes jaksavad
kanda seda lapse nõrkust.

Olemisest

Olemine on meie elu üks
põhiküsimusi, kui mitte kõige
peamine küsimus. Olemise
mõistel on tähendus mitte
ainult üksikisiku, vaid ka
kultuuri ja kogu eluslooduse
seisukohalt. Kogu looduse ja
kosmose põhiline olek on
Olemine. Maailmakõiksus on
olemise olekus. Maailma-
kõiksus lihtsalt on. Olemise
müsteeriumi võib aistida, kui
uurime looduse mis tahes osa:
kivi, puud, rohukõrt, ussikest,
koera, last, taevast, tähti.
Selles kõiges on üks ja seesa-
ma põhihäälestus, põhiline
sõnum ja iseeneses sisalduv
selgus: nad on olemas. Ükski
neist ei rähkle rahutult ringi
ega küsi luba, et ta võiks olla
ussike, taevatäht või rohu-
kõrs.

Taevatäht on taevatäht ja
rohi on rohi. Paistab, et see
tõsiasi, et olend üldse on loo-
dud, annab talle loa olla see,
milleks ta on loodud. Selle loa
tõttu on sellesse loometöösse
sugenenud rahu. Kõik loodu
loodab, et tal on luba olemas
olla. Seepärast kõik lihtsalt
on ja mitte ükski ei püüa olla
midagi muud kui see, mis ta
on. Seda valdavat kosmilist

olemist õhkub kõikidest loo-
dud olenditest ning see on
suure ja rahuliku müsteeriu-
mi kujul olemas maailma-
kõiksuse igas nurgas. Olemi-
ne on maailmakõiksuse tuu-
ma omadus.

Selles olemises on ka oma
rõõm, elurõõm. Rõõm on ole-
mise omadus. Kosmilise ole-
mise rõõm on rõõm sellest, et
loodud olend tohib olemas olla
ja elada, kuna ta on loodud.
Sellest kõigest koorub välja
elamise mõte. Elu ise on pii-
savalt suur, et kõlvata elu
mõtteks. Olemine on elamise
kõrgeim omadus ja eesmärk.
Seepärast pole see, kes küsib,
mis on elu mõte, õigupoolest
veel olemiseni jõudnud. Ole-
misest arusaamisele järgneb
tänulikkus ja rõõm. Säärasele
inimesele, kes olemisest aru
saab, ei tule meeldegi küsida
elu mõtte järele, sest ta võib
näha seda kirkalt sähvimas
ja sädelemas kõikjal enda
ümber. Elu mõtte järele küsib
vaid see, kelle silmad ei se-
leta imelist eluhiilgust enda
ümber.

Koormate kandmisest

Hingehoiu- ja aitamistööd
tehes on mul tulnud endalt
küsida, kuidas on lood minu
enda jaksamisega. Olen pan-

nud tähele, et ma väsin seda
tööd tehes ja ei saagi päriselt
aru, miks ma väsin. Muidugi
on tõsi, et igasugune töötege-
mine väsitab, aga ma olen
aastate jooksul õppinud näge-
ma, et kõige sügavam väsimi-
ne sünnib hingesiseste koor-
mate kandmisest. Tööst en-
dast tulenev väsimus on pin-
nalisem asi. See viimane lä-
heb kergesti üle ega kurna
inimest. Kui teha tööd loovalt
ja vabalt, siis võib juhtuda, et
töö ei väsitagi, vaid valmis-
tab hoopis rõõmu ja kosutab.

Väsimus, mis on tingitud
hingesiseste koormate kand-
misest, on palju sügavam ja
palju püsivam. See röövib rõõ-
mu. Töö muutub raskeks rü-
gamiseks, rõõmutuks rassi-
miseks. Kui rõõm ära kaob,
siis kaob ka loovus. Inimene
hakkab kordama ühtesid ja
samu väljakujunenud töövõt-
teid. Midagi uut ei sünni,
kuna puudub julgus proovida
midagi, mida täiuslikult ei
valda. Inimene jääb tur-
valiselt toppama vana juurde
ja õpib vältima muutumisega
kaasnevaid riske. Vähehaaval
hakkab ta märkama, et see
ülim turvalisus matab tal
hinge, aga ta on liiga saama-
tu, et teha midagi uuel viisil.
Ta otsustab surra uhkesse

lämbumissurma.
Jõuvarud hakkavad kuluma

tööst ja elust toibumise peale.

Armastusest

Vaatamata sellele et sõna
armastus on meie kultuuris
devalveerunud, pole vajadus
armastuse järele kuhugi ka-
dunud. Me ei vaja midagi
muud nii kibedasti kui just
armastust.

Nõrkuse heaksvõtt tähen-
dab lugupidavat ja hoolivat
suhtumist haavatud inime-
sesse. Aga vaid see, kes on ise
riskeerinud ja haavata saa-
nud, suudab küllalt sügavalt
austada teise inimese haa-
vatasaamist ja katkiolekut.

Haavata saades on inimene
targemaks muutunud. Haa-
vata saades muututakse
alandlikuks ja alandlik olles
väheneb soov hukka mõista.
Inimesel pole võimalik välti-
da oma poolikust, oma eba-
täiuslikkust. Harva suudame
selle tõsiasjaga leppida. Alles
pärast pikka ja valulist küp-
semisprotsessi suudab ini-
mene anda andeks iseendale
ja hakata armastama iseen-
nast. Oma katkioleku heaks-
võtmiseni on võimalik kas-
vada vaid läbi valu.

Meie sisemuses on auk,
mis avaneb igavikku

Surmast

Inimesega pole võimalik
silmitsi seista, kui ei seista
silmitsi tema surmaga. Igal
inimesel on surmatee jalge
all. Paljud ei taha sellele
mõelda, sest see on liiga va-
lus. Nii me siis püüamegi sur-
mast mööda hiilida. Äiutame
ennast kujutledes, et oleme
surematud. Kujutame ette, et
me pääseme hävingust, oleme
haavamatud ja püsime iga-
vesti noorte ja tervetena. Lük-
kame surma tõsiasja oma
kultuurist kogunisti välja.
Teeme oma kultuuri puhtaks

haigusest, kannatusest ja
surmast. Aga selle puhastuse
käigus saab sellest kultuurist
surmavalt haige kultuur.

Surmavalt haige kultuur on
väärtustelt vaene, see on pin-
naline ja isekas. Selles puu-
dub armastus, inimlähedus
ja vaimne mõõde. Elu on
ahendatud õhukeseks ja si-
ledaks klantspilteluks, millel
puudub vere maitse.

Kui surm on igapäevase elu
juurde kuuluv asi, siis püsib
elu piisavalt dramaatiline.
Siis ei puudu elul sisu ja elu
ei tundu totter. Kui hakkame
elu üle valitsema ja sõelume
elust välja vaid selle, mis
paistab mugav olevat, siis põ-
geneb elu meie haardeulatu-
sest. Meid hakkab kimbuta-
ma seesmine tühjus ja pin-
nalisus. Hakkame igatsema
erutavaid elamusi ja meele-
lahutust. Tahame mitmesu-
guseid kaupu, seksi, pinget.
Aga inimene, keda kõnetab
surm, hiljeneb elu vapustava
suuruse ees. Seepärast on
surm tervendav elamus. Surm
näitab meile meie elu säärast
mõõdet, mida me ei valitse.
Surma lähedus äratab meid
ellu.

Uurides lääne kultuuri väär-
tusi, märkame paratamatult
selle kultuuri pinnapealsust.

Pinnalised väärtused või-
vadki sündida just selle-
pärast, et oleme surma oma
kultuurist välja tõrjunud. Kui
surm on välja tõrjutud, kaob
aukartus elu ees. Elamisest
saab enesestmõistetav asi ja
inimene hakkab elule nõud-
misi esitama. Talle ei piisa
enam sellest, et ta võib hin-
gata, võib näha veel korra si-
nist taevast, tohib imetleda
hinge kinni panevat päikese-
paistet, saab näha lapse si-
ravaid silmi. Surm äratab
meis tänutunde elu vastu.
Surm äratab meis lugupida-
mise elu vastu. Surm vapus-
tab inimest nii palju, et ta
ärkab ellu. Tema väärtused
tervenevad. Need asjad, mis
olid talle varem tähtsad, ei ole
enam. Elu põhiküsimused
nihkuvad esiplaanile ja kõik
muu taganeb.

Olemise müsteeriumi võib aistida, kui uurime looduse mis tahes osa: kivi, puud, rohukõrt,

ussikest, koera, last, taevast, tähti.   Foto internetist
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Kuna nende tegevuse suunit-
lus on kodukoha kultuurielu
rikastada, oli väga sümpaat-
ne, et nende tähtpäeva tähis-
tati ühel ja samal päeval.
Ühine oli ka sel puhul välja
antud voldik, milles kirjas ja
pildis tähtsamad daatumid,
töötajate nimed ja lühike aja-
looline ülevaade Valtu kul-
tuuriasutustest. Üks uni-
kaalsemaid on selles seltsi-
maja eelkäija, vana magasi-
aida pilt.

Inimesed annavad raamatu-

kogule näo

Valtu rahvaraamatukogu
töötajad korraldasid piduliku
vastuvõtu raamatukogu toi-
mimise jaoks olulistele ini-
mestele. Meenutati möödu-
nut ja alguste algust.

Esimene raamatukogu asus
Mihkel Kadaka Vahtra talus,
siis Epamardi ühes toas, kus
peremees August Leinberg
omal vabal tahtel kord näda-
las kaks tundi raamatuid lae-
nutas. Kokku on raamatu-
kogul juhatajaid olnud
kümme.

Nüüdseks on Valtu raama-
tukogul ilusad ja avarad ruu-
mid. Siin anti üle tänukirjad
vallavalitsusele, peeti meeles
endisi töötajaid, tänati häid
abilisi ja aktiivseid loomin-
guliselt kaasa mõtlevaid ini-
mesi. Praegu on Valtu raama-
tukogus kaks töötajat: Signe
Mürkhain ja Luule Bortniko-
va. Neist viimane on olnud
selles ametis alates 1968.
aastast. Nii olidki paljud õn-
nitlejate pöördumised otse-
selt ka Luule poole, kes võis
pidada oma 40 aasta tööjuu-
belit. Sest maja üksinda po-
leks midagi, ikka inimesed
annavad sellele elu ja näo.

1977. aastal alustas tege-
vust Valtu raamatusõprade
klubi Varak, kus kõiki osali-
si on koos hoidnud sügav kir-
jandushuvi ja isetegemis-
rõõm. Luule Bortnikova pika-
ajalist tööd tunnustati Keht-
na vallavalitsuse aukirjaga.
Kahtlemata on raamatu-
kogud kujunenud või kujune-
mas piirkonna, eriti maaelu
keskusteks. Valtus ta juba
toimib.

Koos vanematega kultuuri

juurde

Valtu seltsimaja kiirgab
alati valgust, headust, huba-
sust ja soojust. Hiljuti re-
mondist tulnuna oli ta 19.
detsembril paljudele uudis-
tusobjektiks. Endine kooli-
juht Kalju Rahu andis tehtule

hea hinnangu ja oli rahul, et
klubi arhailine hingus on osa-
tud alles jätta. Orkester
Lemmikud laskis lahkelt lau-
luviise. Saal kogunes rahvast
täis ja retk ajalukku võis ala-
ta.

Õhtujuhid Koidu Archipov ja
Hannes Virma läksid jaani-
tulele mineku asemel hoopis
Valtu Hariduse Seltsi oma
maja vaatama - seltsimaja
avamispidu peetigi 23. juunil
1923. Laulis väike Elise
Kreuz, kes ütles, et tema on
klubimajas käinud koos ema
ja isaga, sest nemad teevad
siin näidendiproove. Eks nii-
moodi koos vanematega kul-
tuuri ja raamatu juurde min-
naksegi. See ongi põlvkondade
järjepidevus ja pärandkul-
tuuri ning vaimsuse edasi
kandmine ja andmine.

Vanadele ajaleheartiklitele
toetudes anti ülevaade vana
magasiaida kujunemisteest
tänasesse päeva: Valtu selt-
simaja, Valtu rahvamaja, Tee
Kommunismile kolhoosi klu-
bi, Valtu kolhoosi klubi, taas
Valtu seltsimaja, kultuuriait.
Esinemisnumbrid olid seotud
vastava ajahetkega minevi-
kust.

Väikeste võimlejate (juhen-
daja Kadi Saks) etteaste ai-
tas meenutada, et rahvama-
ja juhataja Linda Archipovi
ajal olid populaarsed võim-
lemiskavad. Siis laulis kuna-
gise mitmekülgse koolimehe
ja klubijuhataja Osvald El-
lermaa lapselaps Martin El-
lermaa koos oma sõpradega.

Alates aastast 1967 on Val-
tu kultuurielu kutsuvaks ma-
jakaks olnud Helgi Sussi - nii-
siis üle 40 aasta! Nende aas-
tatega jõuab tõesti palju, kui
on tahtmist. Ja Helgil on ol-
nud! Tema abil ja innustusel
on kokku kutsutud segakoor
(juhendaja Lemmi Linnas),
orkestrid Miki (Eerik Lauri-
maa, Kalev Laagriküll),
Kvadro (Veljo Linamäe, And-
res Piir), Petja (Tauno Olju),
Spunk ja Brandy (Hindrek
Valter), vist peaaegu seltsite-
gevuse algusest peale tegut-
senud näitering (Anne Archi-
pov, kes võttis teatepulga üle
Osvald Ellermaalt ja Artur
Linamäelt), mees- ja naisan-
samblid (Lemmi Linnas),
naisrahvatantsurühm (Tiivi
Lepik), segarühm (Aime
Luks), kõhutantsijad (Olga
Sokk), seltsingud, õpiringid,
huviklubid igale vanuserüh-
male jne. Paljud isetegevus-
ringid on käesolevaks ajaks
mitmetel erinevatel põhjustel

oma tegevuse lõpetanud.
Laval teevad omaaegset

kolhoosinalja õed Maila Sep-
man ja Anne Archipov. Kah-
juks praegu seltsimajal oma
rahvatantsurühmi pole. Aga
kuna aastate eest oli Valtu
naisrühm üks piirkonna tuge-
vamaid, kelle viimistletud
esinemist nautisid paljud,
paluti nüüd abi naabervalla
Käru Kärutajatelt (juhenda-
ja Valdo Rebane).

Väikese Valtu klubi lava
aga tänapäeva tantsurühma
enam ära ei mahuta ja nii
tantsis pool rühma laval ja
pool saalis. Vahva oli ka selli-
ne lahendus. Aitäh teile,
naabrid!

Tuleb meelde, et 1971 toi-
mus esimene Valtu laulupidu
ja viimane, kuues, aastal
1990. Koor ja rahvatantsu-
rühmad said tänu kolhoosi
ametiühingule uhked rahva-
riided, osaleti maakondlikel
ja üleriigilistel laulu- ja tant-
supidudel. Meeldejäävad olid
sportlaste peod, vastlapäe-
vad, noorte- ehk komsomoli-
peod, erialapeod, majandkon-
namängud, kuulsate külalis-
tega lõikuspeod.

 Kõik see sai teoks tänu kol-
hoosi juhatuse kaasabile ja
tema esimehe Tenno Teetsi
toetusele. „Külalava” ja pilli-
meeste päevad on muutunud
traditsioonilisteks ettevõt-
misteks ja hõlmavad maa-
konna teisigi asjahuvilisi. On
suudetud alles hoida võima-
lus vaadata filme, mida teeb
juba aastakümneid kinomees
Arvi Mobel.

Tore on olla Kehtna valla

allasutus

Kehtna valla allasutusena
ei ole midagi kurta. Ikka toe-

tatakse, kui vaja. Seda näitab
hiljutine remont ja uued too-
lid saalis. Oleks ka imelik, kui
nii tegusat kultuurikollet ei
toetataks!

Lõpuks saab peol sõna selt-
simaja juhataja Helgi Sussi
ise. Oma südamlikul moel
tänab ta kultuuriaita tulnu-
id, kingib juubelimärgilise
pastapliiatsi praegustele ja
endistele ringijuhtidele, kul-
tuurielu toetajatele vallast,
kohalikele koostööpartneri-
tele, lähematele mõttekaas-
lastele ning oma maja tööta-
jatele. Seltsimajale toovad
tervitusi vallavalitsuse ja vo-
likogu esindajad. Vallavanem
Kalle Toomet ütleb, et selli-
ses hubases saalis tuleb en-
dalgi tahtmine lavale minna.

Sünnipäevasoove edasta-
vad paljud külalised ja naa-
berklubide esindajad Kea-
vast, Kehtnast, Lellest ning
Eidaperest. Nende õnnesoovi
sisse oli pikitud klubide oma
rahva esinemine. Maavalitsu-
se tänukirja üle andes mär-
gib Kaupo Suuster, et sõnaga
VALTU seostuvad temal
Tenno Teets, Helgi Sussi ja
Valtu vein. Seos on täiesti
olemas - et kultuurijuht saaks
edukalt tööd teha, on vaja ra-
ha, et raha teha, on vaja tar-
ka meest, kes selle rahamasi-
na käivitaks.

Pidu sujus järjega uude päe-
va. Särgi sai märjaks tant-
sides, kehakinnitust kringlist
ja kuumast joogist. Südames
oli hea ja kerge tunne. Argi-
muresid nagu poleks ollagi.
Võib-olla neid olekski vähem,
kui me isetegemisrõõmuga
osaleksime klubilises tegevu-
ses või spordiradadel, leiak-
sime aega tegelda millegi hu-
vitavaga lahedas seltskonnas.

Valtu kahe väärika kultuuriasutuse
tegemistest ja ühisest tähtpäevast

Järgmiste juubelite poole

Eestimaal on läbi aegade
haritust ja kultuuri tähtsaks
peetud ning meie kodupaikki
pole erand: tekkis side eelne-
valt olnuga ja olnutega. Prae-
guses tõmblevas ja pidetus
ühiskonnas oli see õhtu hinge
kosutav ja palsamina mõjuv.
Justkui topelt pidu, aga tege-
likult üks suur koosolemise
õhtu Valtu haridusseltsist
välja kasvanud raamatuko-
gus ja seltsimajas.

Suured teod saavad tegeli-
kult alguse inimestest, keda
paneb tegutsema sisetunne,

Anne Archipov

Imeliselt õdus õhtupoolik oli 19. detsembril 2008 Valtu

mail, kus kaks auväärses eas kultuuriasutust pidasid

oma tähtpäeva. Need olid Valtu rahvaraamatukogu ja

Valtu seltsimaja. Mõlema asutuse algusaastaks on

1923. Mõlemad on sündinud Valtu Hariduse Seltsi

algatusel.

et aetakse õiget asja. Edasi
uute juubelite poole! Jaa, ime-
lised on need pikaajalised eri-
liselt maagiliste nimedega
paigalinnud Valtus - HELGI
ja LUULE!

Kodukandi rahvas soovib
jõudu teie tandemile! Sead-
kem ikka sammud oma raa-
matukogu ja seltsimaja poo-
le.

Jääb sõnadest väheks, et tänada

teid -

on sõnad vaid südame kaja…

Seepärast te kuulake südameid,

siis sõnu ei olegi vaja!

Grupp näitemänguhuvilisi rõõmsalt ühisel pildil.              AARE HINDREMÄE fotod

Rahvatantsujuhid Aime Luks ja Tiivi Lepik õnnitlemas seltsi-

maja perenaist Helgi Sussit.

Valtu rahvaraamatukogu töötajad Luule Bortnikova ja Signe

Mürkhain.
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Ülle Laas

Rapla politseijaoskonna tee-
nistustalituse vanemspet-
sialist Riina Valvik õpetab
jaoskonna töötajatele siidi-
maali. Vahel on teda näha
Rapla vahel pika raamiga
politseimaja suunas rutta-
mas, siis teadke, see pole re-
del, vaid siidiraam. Paar kor-
da kuus tööpäeva lõppedes ei
tõtta mitte kõik töötajad
kodu poole, vaid suunduvad
jaoskonna saali, et omanda-
da oskusi siidile maalimises.

Riina Valvik on kunstiga
tegelnud lapsest saati ja õp-
pinud mitu aastat kunstiklas-
sis. Siidimaali ja akvarelli on
ta õppinud päris kunstnike
juures. Pärast siidimaali koo-
litusel osalemist hakkas Rii-
na tegema kingituseks siidi-
salle ja -rätikuid, samuti on
neid tema käest võimalik tel-
lida. Kunstiseltsi juhataja
pakkus välja, et kui ise oled
siidimaali õppinud, võid teis-
tele ka õpetada.

Alates selle aasta novemb-
rist on politseijaoskonna ruu-
mides kursust läbi viidud,
novembris kaks korda ja det-
sembris üks kord. Ei ole pai-
ka pandud kindlat päeva,
kuid kui viis-kuus töötajat on
soovi avaldanud, siis lepitak-
se kursusepäev kokku. Jätka-
takse seni, kuni on soovijaid.
Algul tehakse endale. Neid
esimesi, oma kätega tehtud
salle-rätte ei taheta kuidagi
ära anda, aga järgmised te-
hakse juba kingitusteks.
Nüüd, jõulude eel, on tore
kunstitööga tegelda, saab jõu-
ludeks kingitusi teha ja see
on väga vahva.

Rapla politseijaoskonna
maja alumise korruse saalis

on ruumi piisavalt ja olemas
vajalikud lauad igaühele, mis
on kursuse ajal kaetud kile-
dega. Samuti on saalis ruumi
mitut sorti raamidele: kahe-
meetristele ja 55sentimeet-
ristele.

Kui keegi ei oska siidile ise
pilti joonistada, saab kasuta-
da pliiatsit, mis haihtub 24
tunni pärast. On ka pakkuda
lõikelehti, millelt saab must-
reid maha joonistada, keegi ei
jää siidisalli tegemisel hätta,
sest kõik tuleb välja. Kui kee-
gi arvab, et ta ei ole kunagi
kunstiga tegelnud ja kardab
valget siidipinda (mida ei ole
politseiametnikega veel juh-
tunud), on välja pakkuda teks-
tiilide kujundamise tehnika,
mis kujutab lapsepõlveaeg-
set sodimist ja mille tulemu-
sena tekivad paberile imeli-
sed akvarellmaalid. Neid

saab kasutada kavandina
räti või salli maalimisel.

Kui sallile tekib defekt –
värviplekk, saab sellest teha
efekti ja tavaliselt on see sal-
lil kõige ilusam koht. Siidi-
värve on mitut sorti, auru-
värvid ja triikimisvärvid.
Värvid on väga ilusad, siidi
pealt need ära ei tule, värvid
mõjuvad teraapiliselt. Triiki-
misvärve on lihtsam kasuta-
da, kuid auruvärvid on kirka-
mad ja siid jääb pärast tööt-
lemist pehmem. Siidist on
võimalik teha salle, rätte,
kleite, seelikuid, pluuse, laud-
linasid, aknakardinaid, kotte,
kõrvarõngaid, prosse, seina-
pilte, lipse, uhkeid padjakat-
teid ja palju muud.

Siidimaalimine toob kaasa
ka kulutusi, kuna värvid,
pintslid, raamid ja gutad on
üsna kallid. Üks pisike värv

maksab 50 krooni, siidirätik
üle 50 krooni, üks siidiraam
mitusada krooni.

Kursusest on siiani osa võt-
nud naised, mehed käivad
vaid vaatamas. Neile on pa-
kutud võimalust lipsusid teha
ja naistele kingituseks pearä-
tikut ja salli, aga mehed on
siiski senini jäänud vaataja
rolli. Riina teab oma varase-
matest õpetamise kogemus-
test, et siidimaali õppimisse
on suure huviga suhtunud
emad ja tütred, isad ja pojad.
Korrakaitsetalituse vanem-
spetsialisti Liina Gavrilovi
sõnade kohaselt on pärast
pikka tööpäeva siidimaaliga
tegelemine stressimaandav
hea eneseväljendus, milles
saab kajastada enda mõtteid
ja tundeid.

Jaak Vitsur,
Raplamaa Partnerluskogu
juhatuse liige

Euroopa Liidu maamajan-
duse ja külaelu toetuspoliiti-
ka LEADER maakonna ühen-
dus Raplamaa Partnerlus-
kogu pidas 16. detsembril
Toosikannu keskuses aasta-
lõpu infopäeva-koosolekut.

2009. aastal avaneb Euroo-
pa Liidu rahastatav LEA-
DERi programm kogu Eestis.
Programmi avamisele eelnes
pikk ja põhjalik töö: läbi viidi
maakonna ettevõtluse uuring
(Raplamaa Arendus- ja Ette-
võtluskeskuse abil) ja elu-
keskkonna uuring Raplamaa
nõustamisfirma Tip Top Kon-
sulendi OÜ toetusel.

Uuringute alusel koostati
LEADERi toetuste kasutami-
se strateegia, mis enne jaani-
päeva üldkoosolekul vastu
võeti. Järgnes vastavalt stra-
teegiale juba konkreetsete
toetusliikide (meetmete) ük-

sikasjalike kasutusjuhendite
väljatöötamine, mis on prae-
guseks esitatud põllumajan-
dusministeeriumile ning
ootab lõplikku heakskiitmist.

Raplamaa Partnerluskogu
kavandab uuel aastal läbi
viia kokku seitse toetuste taot-
lusvooru viiele toetusliigile
(meetmele). Veebruari keskel
algab taotluste vastuvõtt
asulate elukeskkonna paren-
damise investeeringute meet-
mele, sama meetme teine voor
on kavas septembris. Märt-
sikuus hakatakse taotlusi
vastu võtma mikroettevõtlu-
se (kuni 10 töötajat) toetami-
se ja ettevõtjate ühenduste
toetamise meetmele.

Maikuus avatakse päri-
muskultuurialase tegevuse
toetamise meede ja juuni al-
guses noortega tehtavate te-
gevuste (inimressursi ja sot-
siaalse kapitali arendamise)
meede, mille teine voor ava-
neb novembris. Sügisel algab
veel külades kohaliku omaal-

Raplamaa LEADERi liikumine arutas uue aasta tegevuskava

Siidimaali kursus
Rapla politseijaoskonnas

Tiiu Luht

Advendiaja õpitoad Linda
toas pakkusid sihipärast ja
mitmekesist tegevust. Esi-
mest korda ja katseliselt,
kuid huvi oli piisavalt. Toa
perenaise Tiiu Laurimaa
hinnangul läks ettevõtmine
korda.

Oma ala tundjate juhen-
damisel saadi õpitubades
teadmisi, mida praktiliselt
kohe teoks teha. Maarika
Riismaa õpetas, kuidas te-
ha uksekaunistust, Ebe
Luige – kuidas kujundada
jõulukaardikirja. Jõulukin-
ke vormiti Meriliin Kruuse
näpunäidete järgi kuiv-
viltimise tehnikas ning
Ülle Kulli seletuse järgi
meisterdati klaasist me-
tallraamistusega esemeid.
Almer Jansu õpetas gongi-
jooga abil iseenda sisemaa-
ilma korrastama.

Viimases õpitoas oli tee-
maks jõulu- ja peotoidud,
vestlemas Kehtna majan-
dus- ja tehnoloogiakooli
õpetajad Anne Kersna ja
Liis Animägi. Jõulutoidud
on meil traditsioonilised,
oma ajalooga ja selle poo-
lest väärtuslikud. Samas
pidas Anne Kersna, mit-
mete kokaraamatute autor,
kohaseks ka uuendusi, et
ära kasutada seda põnevat,
mida poeletid tänapäeval
pakuvad. Näiteks soovitus:
seapraad enne ahjupane-
kut hõõruda üle sinepiga
(lahustab rasva) või riiv-

saia ja sinepi seguga, kasu-
tada jahimehe maitseaine-
segu. Läbi sõela surutud ja
praeleemesse segatud puu-
vili annab siidisusega kast-
me, lisada võib mädarõi-
gast, vahukoort, veidi pu-
nast veini. Kaste ongi, mis
praele põnevust annab.
Prae kõrvale hapukapsas:
pruunistada soola- või suit-
suliha, sellele suhkrut või
mett, siis kapsas. Veidi tu-
medat õlut lisab pikant-
sust.

Toitu segada puulusika-
ga!

Mitmesugustest magus-
toitudest oli huvitavaim
puuvili šokolaadis. Apri-
koosid (või muu puuvili)
laduda alusele “vaibaks” ja
valada üle veevannil (või
kilekotis) sulatatud Fazeri
tumeda šokolaadiga, mil-
lele vahelduseks kasutada
ka valget.

Ahvatlevaid roogi saab
valmistada ka kalast.
Maitsestatud vees keede-
tud odrakruup või -tang on
hea salatimaterjal. Proovi-
da tasub uudset ja head
maitselisandit (rohelist või
punast) pestot, mis sobib
paljude toitude juurde.
Maitseaineriiuleid uurige
poes tähelepanelikult. Ka-
sutage tsitrusvilju – prae-
gu on nende hooaeg ja nad
on maitsvad ja mahlased.

Huvitavad road sobivad
alati pidulikeks sündmus-
teks.

Õpitubadesse
jätkus huvilisi

Piret Linnamägi

Veidi enne jõule said pea-
aegu 20 Varbola ja Märja-
maa naist kokku, et oman-
dada uusi oskusi koka-
kunstis. Kehtna majandus-
ja tehnoloogiakoolis täis-
kasvanute kaheaastase
täiendkoolituse lõpetanud
Ilju Aviste õpetas kokan-
dusklubis, kuidas valmis-
tada jõulutoite lihtsatest ja
odavatest vahenditest.

Enne kui kokkama haka-
ti, rääkis igapäevaelus lil-
lepoes lilleseadja ja müüja-
na töötav naine täiskasva-
nute ümberõppest ja andis
kohalolnuile julgustust
uutele katsumustele vastu
minna ning olla ka täiskas-
vanuna julge õppur.

„Minu õppima sattumine
oli puhas juhus. Toidutege-
mine ja lauakatmine on
omaette kunst ja olen sel-
lel alal palju uut ja huvita-
vat omandanud ja valmis
ka teistele õpitut jagama,“
sõnas Ilju.

Veel tutvustas ta toredaid
kokaraamatuid ja siis asu-
ti toite valmistama. Paari

tunni möödudes oli köök
hõrgutavaid roogi täis ning
ühiselt asuti neid degustee-
rima. Lemmikroaks tunnis-
tati kruubi-vorstisalat, mis
on nagu kartulisalat, kuid
peakomponent kartul asen-
datakse kruubiga. Uudis-
joogiks olid šokolaadiga
kohv ja meega jõuluglögi.

Kohvigi kohta jagas Ilju
häid nõuandeid: „Õige koh-
vi saab oast. Isegi jahvata-
tud vaakumpakendis kohv
ei too välja õigeid aroome.
Mis puutub aga bussijaa-
mades pakutavasse kannu-
kohvi, siis seda ei soovitaks
juua, sest sellel joogil pole
kohviga midagi ühist.“

Kokandusklubi jätkab ka
tuleval aastal. Jaanuaris
õpitakse püreesuppe val-
mistama. Veebruaris lubas
aga kokteilide valmista-
mise kursuse läbiviimisel
abikäe ulatada Veigo Kaa-
ret.

Heaks koostööpartneriks
on kohalikule rahvamajale
alati olnud Tarmo Kõss
Wellspast, kes ka sel kor-
ral lahkesti oma firma köö-
gis kokata lubas.

Naised õppisid
teistmoodi kokkama

gatuse toetuste meede.
Kõikide meetmete täpsed

kirjeldused ja nõuded avalda-
takse Rapla maakonnalehes
Nädaline, kelle toimetus on
innukalt kaasa löönud LEA-
DERi liikumise kajastamises
maakonnas. Meetmelehed
pannakse üles ka partnerlus-
kogu koduleheküljele. Seda ei
saa siiski teha enne, kui põllu-
majandusministeeriumist on
saadud meetmete heakskiit.

Enne toetuste vooru avamist
viib partnerluskogu läbi vaja-
likud nõustamised ja teabe-
päevad valdades ja nõustab
jooksvalt kõiki huvilisi ning
taotlejaid.

Toetuste rahalise vahen-
damise korraldus jääb PRIA
Raplamaa osakonnale.

Koosolekul osalenud Vigala
vallavanem Priit Kärsna
rõhutas eriti projektide eelne-
va hea ettevalmistamise va-
jadust, kuna Eestis terviku-
na ollakse jäämas hätta euro-
raha ärakasutamisega. Kah-

juks on siin saamas takistu-
seks teinekord ka õigusaktide
erineva tõlgendamise võima-
lus ametnike poolt ning vas-
turääkivused erinevates
määrustes ning seadustes,
mistõttu mõne seaduse järgi
on üks tegevus lubatud, teise
järgi aga keelatud. Kaiu valla-
vanem Ülle Kiviste tuletas
kõigile meelde, et tööd hinna-
takse ikkagi valmis tulemus-
te, mitte jutu põhjal, ja tut-
vustas lühidalt LEADERi
kaudu kavandatavaid pro-
jekte oma vallas.

Raplamaa Omavalitsuste
Liidu juht Silvi Ojamuru, kes
LEADERi liikumise 2006.
aastal Raplamaale tõi, nen-
tis, et liikumise arendamine
on siiani kulgenud kavakoha-
selt. Liikumise edasiareng
nõuab aga veelgi paremat kol-
me sektori – omavalitsuste,
ettevõtjate ja külaseltside
koostööd, mis on LEADERi
liikumise tähtsaim põhi-
mõte.

Siidimaali kursus.  ÜLLE LAASI foto
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Nädaline alustab majandussurutisest ja ebaselgetest
tulevikuvõimalustest hoolimata  lootusrikkalt. Läinud
aastale vaatame rahulikult järele. Kummalisel kombel
teadsime (peaminister kinnitab tänaseni, et tema ei
teadnud) juba aasta alguses, et olud on kesisemaks
muutumas ja supp lahjemaks jäämas. Sellepärast ei
hakanud ka illusioone looma: panime maha, et astume
sammukese korraga ja vaatame, kuhu välja jõuame. Ei
olnudki kõige hullem aasta. Võiks isegi öelda, et oli päris
rahuldav aasta. Kuigi mõningate raskustega. Aga kes
ja millal on öelnud, et elu peab kerge olema?
        Selle loosungi all astume ka uude aastasse. Oleme
otsustanud, et üldise paanikaga kaasa ei lähe. Vaatame,
mis sündima hakkab, ja teeme siis käigupealt korrek-
tuure. Kui peaks vaja olema. Esialgu on paljud asjad
meist sõltumatutel põhjustel lahtised. Näiteks ei julge
me kinnitada, et alanud aastal saame edasi teha Rap-
lamaa Keskkonnalehte. Keskkonnalehe saatus ripub
ära sellest, millega lõpeb kogu riiki hõlmav keskkon-
navõrgustiku reform.
        Palju muudki on lahtist. Esialgu on kindel vaid see,
et niigi kallis lehetegemine läks 1. jaanuarist veelgi kal-
limaks. Seda põhiliselt tänu riigifirmale Eesti Post, kes
on tõstnud praktiliselt kõigi lehe tellimise ja kojukan-
dega seotud teenuste hindasid. Lisaks kergitas riik ka
lehtedelt korjatavat käibemaksu. Selle kõige juures on
võõristav kuulata peaministri nõudvas toonis esitatud
soovi, et kui rahvas tahab ikka lähiaegadel eurot saa-
da, siis ei tohiks ettevõtjad alanud aastal hindasid tõs-
ta. Nädaline on mitu aastat järjest jätnud tellimishin-
na tõstmata ja on kuidagi ka hakkama saanud. Täna
uut aastat alustades võime kinnitada, et oleme oma

klassis (3 korda nädalas ilmuvad maakonnalehed) Eesti
kõige odavam ajaleht.
         Ühe kuu kaupa lehte tellivad lugejad on kindlasti
märganud, et uuest aastast hind pisut juba kerkiski.
See on tingitud sellest, et peame iga tellimuse uuen-
damise pealt loovutama teatud osa Eesti Postile. Nõn-
da tekitavad lühiajalised tellimused meile pigem kulu
kui tulu. On ilmne, et senist taktikat jätkates võib meil
enne aasta lõppu raskeks minna. Võiks isegi nii öelda,
et praegust olukorda arvesse võttes (kulud on kasvanud
ja reklaam järsult vähenenud) on lehe kallinemine liht-
salt vältimatu.
        Hetkel on veel otsustamata (meie otsus sõltub meie
partnerite – reklaamipinna ostjad ja lisalehtede telli-
jad - otsustest), millisest kuust hinda korrigeerime.
Aastat alustades oskame öelda vaid seda, et nüüd on
see lihtsalt möödapääsmatu käik. Seda enam, et ta-
hame jätkata samas koosseisus ja võimalust mööda
enam-vähem samas mahus. Püüame elus hoida kõik
oma lisalehed (Nädalisel on kuus lisalehte: Teat-
riküljed, Skriim, Talu Leht, Mõeldes Tagasi, Raplamaa
Keskkonnaleht, Tervise Edendaja) ja alalised rubrii-
gid. Vähemalt on see meie soovunelm, mille realisee-
rimine sõltub suuresti riigi majanduslikust seisust ja
ettevõtluskliimast (mis ei soosi praegu eriti Eesti kapi-
talil toimivaid väikelehti, tegelikult väikeettevõtlust
üldse).
      Kitsastes oludes oleneb palju sellest, kui üksmeelne,
üksteist toetav ja eesmärgikindel on ettevõtte kollek-
tiiv. Seni on Nädalise toimetusel õnnestunud teele tek-
kinud raskusi ületada just tänu üksmeelele. Ei ole min-
git põhjust arvata, et eelmise aastaga mõneti täienenud

ja noorenenud toimetuse praegune koosseis ei ole val-
mis järjekordseks katseks. Seda enam, et keerulised
ajad ei saa ju igavesti kesta. Vihmaste suvede järel on
alati tulnud päikesepaistelised ajad. Tulevad nüüdki.
Pealegi on tavalisest keerulisemad olud hea võimalus
ennast proovile panna. On ju korduvalt öeldud, et prae-
gune majanduslangus tuleb riigi majandusele terviku-
na kasuks. Küllap käib see ka ajakirjanduse kohta. Kes
tuleb sellest katsumusest suhteliselt vähem räsituna
välja, see on ennast ka pikemas perspektiivis tõestanud.

Siin me oleme, valmis oma lugejaid jätkuvalt teenima:
 I rida (vasakult): reporter ja kunstnik Teet Teder,
müügijuht Katrin Polli, sporditoimetaja Heino Laia-
pea, Teatrikülgede toimetaja Margus Mikomägi, pro-
jektijuht Jürgen Post, keeletoimetaja Liivi Jegorov, Talu
Lehe, Mõeldes Tagasi, sõnumite ja kirjakasti toimeta-
ja Tiia Truu, tegevtoimetaja Inge Põlma.

  II rida (vasakult): reporter Heli Talinurm, fotograaf
Arvo Kuldkepp, Tervise Edendaja toimetaja Maire Kõr-
ver, raamatupidaja Mare Domberg, sekretär Merle Või-
gas, reklaamikonsultant Juulija Rüsse, Skriimi toi-
metaja Liis Ehavere, fototoimetaja-küljendaja Siim
Solman, IT-konsultant-küljendaja Craig Tislar, korrek-
tor-veebilehe toimetaja Katrin Helend-Aaviku, pea-
toimetaja Tõnis Tõnisson, küljendaja Ulvi Blande, au-
tojuht Ants Domberg.

   Head aasta algust kõigile!

Ei ole paremaid, halvemaid aegu.
On ainult hetk, milles viibime praegu.

Artur Alliksaar „Aeg“

Nädaline alustab pidulikult
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KAASTUNDEAVALDUSED

MÜÜAKSE

OSTETAKSETEENUS

TÖÖPAKKUMINE

OTSIN TÖÖD
KADUNUD

OSTAME!
• Lepa ja võsa raieõigust
(metsad, kraavid, põllu- ja teeääred)

Brushwood OÜ Tel: 508 2501
vosavillemid@hot.ee

• Lepa enamusega  ja
võsastunud metsakinnistuid

• Võsa ja küttepuid langil
või koondatuna vahelaos

ANNAN ÜÜRILE

ÄRA ANDA

HELMI   KÜTT

5. I 1909 – 25. II 1987

Unustamatut Memme
mälestavad
100. sünniaastapäeval
järeltulevad põlved.

Avaldame kaastunnet Maret
Satsile kalli ema

ILSE   VALTRI

kaotuse puhul.
Raikküla Lasteaia-Algkooli

pere

Avaldame kaastunnet Kaile,
Matile, Jaanusele ema, ämma
ja vanaema

HELGA   NOORMETSA

surma puhul.
Elsa, Taimi, Liili,

Ahto, Tõnu, Velve

Kusagil õitsevad meelespead,

tasa liiguvad tuules.

Mälestus Sinust kaunis ja hea

kaua püsib meil meeles...

Mälestame

TRIIN   VOORELIT

5. surma-aastapäeval.

Aeg ei paranda haavu,

vaid muudab valu

tuimemaks…

Perekond Kobin Hiiumaalt

Mõni hetk on elus valusam

kui teine.

Mõni hetk on kohe

väga-väga valus...

                                (J. Tätte)

Südamlik kaastunne teile,
Aina, Andri ja Tanel,
kalli tütre ja ema

HELI   TAALI

surma puhul.

Hille ja Malle peredega

Ei tea,

miks saatus tahtis nõnda,

et nii lühikeseks jäi

Su elutee…

Südamlik kaastunne Maretile
kalli õe

HELI   TAALI

ootamatu surma puhul.

Anne, Krista ja Marge

Lein ei mahu sõnadesse,

lein jääb südamesse…

Siiras kaastunne Tanelile,
Andrile ja Ainale kalli ema ja
tütre

HELI   TAALI

surma puhul.

Kessu

Püha vaikne rahu

heljub üle maa.

Eluvaev ei rõhu,

hing saab puhata…

Leiname unustamatut
töökaaslast ja avaldame
kaastunnet omastele

HELI   TAALI

surma puhul.

Töökaaslased Rudotex OÜst

Südamlik kaastunne Marele
perega ema

ARMILDA   ALLEVI

kaotuse puhul.
Helen perega ja Ludmilla

Avaldame kaastunnet Mare
Liukanenile perega ema,
ämma, vanaema ja
vanavanaema

ARMILDA   ALLEVI

surma puhul.

Rohelise tänava elanikud

Endist töötajat

ARMILDA   ALLEVIT

mälestab ja avaldab
kaastunnet omastele

Kuusiku lasteaed.

Südamlik kaastunne Helve
Tobberile elukaaslase

ENN   TILGA

surma puhul.

Vahtra Tugikeskuse pere,
Rapla Hooldekeskuse pere ja

Helle

Mälestame endist töökat ja
alati abivalmis töökaaslast

ENN   TILKA.

Avaldame sügavat kaastunnet
lahkunu omastele.

AS RMW

Pakun tööd

SISEVIIMISTLEJALE eramajas

(krohvija ja maaler).

Tel 505 8106

Vajatakse jaanuarikuuks

KOKKA.

Tel 502 8186

ökonoomsed INVERTER-tüüpi
talvepaketiga õhksoojus-
pumbad Mitsubishi, hinnad
alates 11 500 kr. Tel 505 8106,
www.homeair.ee.

puidubriketti. Tel 5332 9930

Nokia E51, h. 3000 kr, Samsung
SHG, h. 600 kr. Tel 518 9964

lõhutud küttepuid. Tel 523 8503

kuivi pakitud kütteklotse ja ka-
minapuid 40 l võrkkotis. Vedu
tasuta. Tel 523 8503

lõhutud ja saetud kuivi ja tooreid
lepa küttepuid 30, 40, 50, 60 cm
(ka võrkkottides). Tel 516 6305

puidubriketti, turbabriketti,
kivisütt, puidugraanuleid,
kaseküttepindu 30 cm.
Tel 637 9411, 5692 4924,
www.leilibrikett.ee

saunaahjusid, kaminaid, plii-
te, boilereid. Soodsalt!
Tel 505 4355

pakitud turbabriketti ja puidu-
briketti. Küttepuid võrkkotis,
lepp. Kohalevedu. Tel 514 9745

1 toal krt Raplas Mahlamäe kaup-
luse peal, san. rem. tehtud.
Tel 507 9144, 487 5166

valmimisjärgus ridaelamu-
boks Raplas, 240 m².
Tel 527 0002

OÜ Landeker ostab metsakin-
nistuid. Tel 5615 0680

metsa ja metsamaad, ka osali-
selt raiutud ja hüpoteegiga;
kuuse- ja männipalki; kase-,
kuuse-, männi- ja haavapa-
beripuud; raieõigusi.
Teeme raietöid. Tel 528 4932 Riho
Alavee, faks 482 1890,
info@timberston.ee.

OÜ ESTEST PR ostab põllu- ja
metsamaad.
Tel 504 5215, 514 5215

utiilseid autosid ja väljastame
tõendi. Tel 5347 5279

uusi ja kasutatud töökorras
arvuteid. Tel 5191 2879

silo ja heina. Tel 5392 5404

rullsilo. Tel 5390 1735

FIE-de ümberregistreerimine
Äriregistrisse tulenevalt seaduse
muudatustest. Hind 590 kr.
Tel 511 3755, OÜ Gaius Õigus-
büroo

FIE-de ümberregistreerim-
ine, tulenevalt seaduse muuda-
tustest, hind 790 kr. www.a-
firmad.ee, tel 524 2982

Bussireisid uue 8+1 isteko-
haga Renault Trafic pisibussi-
ga Eestis ja Baltikumis. Vajadusel
haagis. Reiside lähtepunktiks on
Tallinn, Harju- ja Raplamaa. Hind
100 kr/h + 5 kr/km. Tel 5656 9200,
www.traficreisid.ee.

Katuste- ja siseehitustööd.
Tel 5391 5528

Keskkütte- ja katlamajade ehi-
tus ja renoveerimine. Tel 516 0873

Massaaz. Tel 505 5609 Üllar

Korraldame 10.01.2009 Kohi-
last ja Raplast bussireisi Kuut-
semäele. Info tel 5660 3836

1 toal krt Raplas. Tel 518 9964

2 toal suure, saunaga krt Öö-
bikus. Tel 5563 5280

20 a noormees otsib tööd.
Omab mehaaniku pabereid ja B-
kat luba. Tel 5595 5416

16.12 kadus kuuldeaparaat Mäe
tn 6 eest bussipeatuse kaudu vanal
Alu-Rapla teel kuni Rapla poliklii-
nikuni. Ausale leidjale vaevatasu.
Teatada tel 5668 2810

Kaerepere ümbrusest kadu-
nud väike noor pikakarvaline
kirju koer Rex. Kes on näinud,
palutakse helistada tel 5553 7846

Imearmsad kassipojad otsi-
vad kodu! Tel 5624 3308

Aastavahetuse paiku tulnud
Juuru alevikku Staadioni tn
pikakarvaline suuremat kas-
vu hundikoer. Koer on inimpelg-
lik.

LEITUD
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Naljad valis Sven Pärn

JOONEALUNE

„Kae kuradit, nagu välk selgest taevast,“ lagistas Hans
naeru. Enno tahtis kohe eksponaadiga arveid õiendada,
kuid Hans haaras tal käest ja ütles: „Rahulikult, rahu-
likult, ega siis nii taktitult või rüütlipreiliga talitada. Ja
mida me siis ajaloo tunnis vaatama hakkame, kui sa ta
siin läbi töötled.“

Hans oli aeglase astumise ja olemisega tugev maapoiss.
Seljas oli tal maavillasest riidest uhiuus ülikond, mille
püksiharud meenutasid vihmaveetorusid, jalas aga suu-
revõitu kalossid. Enno aga oli pikk ja kiitsakas. Ta kandis
kaunis kulunud, kuid teravate püksiviikidega sinist ülikon-
da. Jalas olid tal mustad viksitud kingad.

Koridori lõpust ilmus nähtavale sama naisõpetaja, kes
oli eile Maarjaga vestelnud. Kui ta ligemale jõudis, astus
Maarja sammu ettepoole ja tegi sügava kniksu.

„Oi, sina, Maarja, juba koolis. Tule kaasa, mul on veel
sinu kohta andmeid vaja, olen sinu klassijuhataja.“

Maarja kõndis tema kõrval kantseleisse. Kell helises tun-
di, aga õpetaja vestles ikka veel. Natuke hiljem astusid
nad koos klassiruumi. Kõik lapsed olid juba kohad sisse
võtnud ja pinginaabridki leidnud, ainult esimene pink õpe-
taja laua juures oli tühi. Sinna Maarja istuski.

Klassi sisenedes oli Maarja märganud, et need poisid,
kes teda koridoris olid narrinud, istusid kõrvuti tagumi-
ses pingis ja olid teistest suuremad.

Õpetaja alustas tundi õpilaste kohaloleku kontrollimi-
sega. Keda nimetati, tõusis püsti. Maarja ja nende kahe
poisi nime ei nimetatud. Lõpuks ütles õpetaja, et klassis
on kolm uut õpilast: Maarja Kruus, Hans Tamme ja Enno
Hurtav. Hans ja Enno on oma kooli õpilased, kes on jäänud
klassikursust kordama. Maarja kohta seletas õpetaja, et
ta on Taagepera lastekodust, tema vanemad on surnud ja
ta elab praegu Jaanu Laasiku vanavanemate juures.

Maarja ei suutnud õpetajat jälgida. Ta mõtles hirmuga
vahetunnile, sellele, et Enno võib tulla teda lööma. Kell
helises. Maarja läks esimeste hulgas koridori jalutama.
Kaks tüdrukut, Tiiu ja Leili, tulid talle seltsiks. Maarjal
tekkis väike kindlustunne. Ka Enno ja Hans ilmusid kori-
dori. Nad vestlesid omavahel nagu teisi ei olekski olemas.

Koridoris pidas korda sama õpetaja, kes oli teda
matemaatikas küsitlenud. Tiiu seletas, et selle õpetaja
nimi on Leo Karp ja ta on väga kuri. Maarja kuulas tüdruku-
te juttu, kuid samas jälgis neid kahte poissi. Kui poisid
nende selja taha tulid, tõmbas Maarja oma patsi ette.
Enno astus talle kanna peale, aga Maarja ei teinud välja-
gi. Kell helises. Kõik tormasid rüsinal klassi. Enno jõudis
selles rüsinas Maarjat patsist tirida, nii et tüdrukul tulid
pisarad silma. Pärast seda jätsid poisid ta rahule. Tiiult
ja Leililt sai Maarja nii kooli õpetajate kui ka õpilaste
kohta palju teada ja ka seda, et Tiiu elab Jaanu vana-
vanemate läheduses.

MAARJA PÄEVIKUST: 29. sept. Olen kuu aega koolis
käinud. Õppimine läheb hästi. Mõned tüdrukud on kade-
dad ja ütlevad, et õpetajad hoiavad mind ja panevad pare-
maid hindeid kui teistele. Ma ei tea, kas see on nii. Püüan
hästi õppida. Kehalises kasvatuses on mul mitu kahte,
sest mul pole võimlemistunniks vajalikke riideid. Ma ei
saa oma pika kleidiga kõrgust hüpata ja kukerpalli teha.
Vanaema Madli ütles, et niikaua, kui tema silmad lahti
on, ta ei tee tütarlapsele pükse. Tiiu lubas rääkida oma
emale, ehk ta saab mulle pikad püksid õmmelda.

Endla-Maarja Kõva

MaarjaMaarja9.

Kinos.
Neiu: „Võta oma käsi mu õlalt ära!“
Noormees: „Aga kuhu ma selle siis panna võin?“
Neiu: „Kas sa siis tõesti ei tea?“
***
Õpetaja: „Lapsed, kes on suurimad õunapuude kahjurid?“
Joosep: „Vargapoisid!“
***
70aastane mees kurdab arstile: „Tohter, palun aidake mind.
Ma abiellusin hiljuti imekauni 20aastase tüdrukuga, kes ta-
hab minuga päev läbi armatseda.“
„Ja millega ma aidata saan?“ pärib arst.
„Ma ei mäleta, kus ma elan.“

ARHIIVIFOTO

Tõnis Tõnisson

Vähe on neid nähtusi, mida
inimene poleks varem juba
mingis variandis kogenud. 5.
jaanuaril 1999 on toonane
maavanem Kalle Talviste
öelnud uut aastat sisse juha-
tades ajakirjanik Vivika Ves-
ki vahendusel Nädalise luge-
jatele: „Rapla maakond ei ole
eraldatud Eestimaast, Euroo-
past ega maailmast ja kõik
need protsessid, mis maail-
mas aset leiavad, tuleb ka
meil suuremal või vähemal
määral läbi elada. Ja kuna
möödunud aasta oli majan-
dusliku languse aasta, paljud
turud ja börsid langesid
kokku, siis avaldab see mõju
ka Eesti ja Rapla maakonna
elanikkonnale.“
  Nagu tänasest päevast
maha kirjutatud.

 Muide, ka siis oli jutuks hal-
dusreform ja aeg-ajalt kostis
hääli, mis nõudsid Rapla
maakonna kui nõukogudeaeg-
se kunstliku moodustise ko-
hest likvideerimist. Talviste
on kümme aastat tagasi aas-
ta alguse loos neile vastanud:
„50 aastaga on välja kuju-
nenud infrastruktuur, oma
traditsioonid, kultuuritavad
ja elanikkond tunneb ennast

ühtsena. Poleks mingit mõtet
seda lõhkuda ja mitte hooli-
da nende inimeste tahtest,
kes tahavad oma regiooni
arendada. Muidugi võib riik-
likke struktuure viia siit väl-
ja suurematesse keskustesse,
iseasi, kas see on otstarbekas.
Pigem tuleks riiklikke struk-
tuure suurematest keskustest
väiksematesse tuua, hajuta-
da elanikkonda ja töökohti.
Siis tõuseb väiksemates koh-
tades intellektuaalne kont-
sentratsioon, mis on vajalik,
et inimestel oleks sellistes
kohtades huvitav elada.“

 Täiesti mõistlik jutt ju, ise-
gi kümme aastat hiljem.
Ainult poliitikud ja mõned
ajakirjanikud pole suutnud
sellest tänaseni aru saada.

Nagu täna, nii on ajakirja-
nik ka kümme aastat tagasi
maavanemalt küsinud: „Kui
aasta algus tuleb raske, mida
soovitate inimestele, kes
võib-olla tunnevad, et neist ei
sõltu miski, et kõik otsusta-
takse kuskil mujal?“

 Vastuseks on Talviste rää-
kinud: „Eks iga inimene peab
oma olukorrale ise lahenduse
leidma ja kes sellega tõesti
hakkama ei saa, seda aitab
riik või kohalik omavalitsus.
Aga on paratamatu, et pare-

matel aastatel võib rohkem
kulutusi teha, halvematel ae-
gadel tuleb kokku hoida. See
on ka riiklikult välja öeldud,
et tuleb kokkuhoiuaasta, mis
on stardiks, et saaks uuesti
alustada.“

 Nii et ei midagi uut selle
päikese all.

Aga isegi raske 1999. aasta

tõi uut ja rõõmustavat

Näiteks tõusis palga alam-
määr 1. jaanuarist 1999 ter-
velt 1250 kroonini ja tulu-
maksuvaba miinimum kerkis
500-lt 800 kroonini. Ja töötud
hakkasid jaanuarist saama
400 krooni abiraha, seni olid
nad saanud 300 krooni.

 Kultuurivallast tasub meel-
de tuletada just saabunud
teadet, et 1998. aasta parima
muusikavideo nimetuse sai
Cool D „Kas sa kuuled“, mille
operaatoritöö oli teinud Mär-
jamaalt pärit Tauno Sirel.

Ja just selsamal 5. jaanua-
ril 1999 jõudis esimest korda
Eesti murdmaasuusatamise
ajaloos Otepääle maailma-
karika etapp. Me olime sel-
lest nii leilis, et istusime
hommikul tööle jõudnuna kell
9.40 telerite ette ega tõusnud
sealt enne, kui suur suusasõu
oli läbi saanud. Naistest või-

tis Eestimaa vihmasajus ja
lörtsisel rajal Bente Martin-
sen. Meie teda aga õieti ei
näinudki, sest meile säras kui
päike kolmandaks tulnud
Kristina Šmigun. Katrin
Šmigun oli 25., Cristel Vahtra
33., Õnne Kurg 39., Jana Rehe-
maa 45. ja Piret Niglas 45.
Meestest võitis Espen Bjer-
ving ja karikasarja punktiko-
hale sõitis koguni kolm Eesti
meest: Andrus Veerpalu oli
22., Jaak Mae 25. ja Meelis
Aasmäe tuli 29ndaks.

  See oli nii ilus sündmus, et
varjutas mitmeks päevaks
igasugused majandusrasku-
sed. Me olime kohutavalt ra-
hul oma sportlaste ja riigiga.
Nädaline kirjutas 7. jaanuaril
uhkusest paisudes: „Eesti
publikut peeti fantastiliseks
ja võrreldi veel teistegi pare-
mate pealtvaatajatega suur-
tel võistlustel. Korraldust
kiideti ülivõrdes, peeti imeli-
seks, kui veel arvestada, mis
oludes läksid ettevalmistu-
sed.“ Etapi korraldamine oli
läinud kehval ajal riigile
maksma neli miljonit krooni
ja mitte keegi ei öelnud, et see
oli kuidagi asjatult porisesse
lumme visatud maksumaks-
ja poolt higi ning vaevaga tee-
nitud raha.

Maavanem Kalle Talviste 1998/99 aastavahetusel pojaga maavalitsuse koridoris.

Kümne aasta tagused uudised
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Rapla esinduse uued kontaktnumbrid:
• tööinspektor 682 6806
• jurist 680 6289
• uurija 682 6856
• faks 447 1523
• e-post: laane@ti.ee

OSTAB:

PAKUB:

MÜÜB:

• kasvavat metsa ja metsamaad (ka hüpoteegiga)
• kase- ja haavapakku
• okaspuupalki ja paberipuud
• abi metsa ülestöötamisel
• abi metsamaterjali väljaveol
• ehituslikku saematerjali

• voodrilauda, saunavoodrilauda

Tel 506 9966, 489 0696, e-post: primo.mets@priimo.ee

19. detsembril  2008 otsu-

sega nr 70 võeti vastu

Rapla Valla volikogus ja

suunati avalikustamiseks

Rapla linnas paikneva Vil-

jandi mnt 11 kinnistu de-

tailplaneering.

Planeeringuga nähakse

ette maakasutuse sihtots-

tarbe muutmine (elamu-

maast ärimaaks) ja vasta-

valt sellele määratakse

krundile ehitusõigus, pla-

neeritakse parkimisplat-

sid ja liiklus ning teh-

novõrkude asukohad.

Planeeringu väljapanek

toimub Rapla vallamajas

29. detsembrist 2008

kuni  20. jaanuarini ja ava-

lik arutelu

toimub seal-

samas 20.

j a a n u a r i l

2009 kl 10.

Jürgen ja Birgit!

Sületäis lilli emale,
kotitäis kohustusi isale,
säravaid silmi titale!
Kaks roosat päkka,

kaks sinisilma on tulnud ilma!

Õnnitleme
tütre sünni puhul!

Nädaline

Rapla Teed OÜ teostab 7. jaanuaril
Reinu karjääris
LÕHKAMISTÖID!

Kuulutusi saab saata
ka Nädalise
veebiküljelt:

www.nadaline.ee


